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KONTAKTY A ÚŘEDNÍ HODINY 

Kontaktní informace:
Krajský úřad Karlovarského kraje 
Závodní 353/88, 360 06 Karlovy Vary
IČO: 70891168
Tel.: 354 222 300, Fax: 353 331 509
Datová schránka: siqbxt2 

Úřední hodiny KÚKK a Czech POINT:
Pondělí    8:00 - 17:00 hodin
Úterý     8:00 - 15:00 hodin
Středa    8:00 - 17:00 hodin
Čtvrtek   8:00 - 15:00 hodin
Pátek   8:00 - 14:00 hodin
Otevírací hodiny pokladny KÚ KK
Pondělí:      8:00 - 11:00   11:45 - 16:30 hodin
Úterý:      8:00 - 11:00   11:45 - 14:30 hodin
Středa:     8:00 - 11:00   11:45 - 16:30 hodin
Čtvrtek:  8:00 - 11:00   11:45 - 14:30 hodin
Pátek:  8:00 - 11:00   11:45 - 13:00 hodin
UPOZORNĚNÍ
V případě vyhlášení vládních opatření v souvis-
losti s epidemií koronaviru mohou být úřední 
hodiny omezeny.
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08 NEDOSTATEK ŘIDIČŮ MŮŽE 
OHROŽOVAT OBSLUŽNOST REGIONU
Aktuálně chybí v Karlovarském kraji stovky 
profesionálních řidičů. Tématem se dlou-
hodobě zabývá také Krajská hospodářská 
komora Karlovarského kraje (KHK KK), 
která nyní iniciovala jednání s představiteli 
kraje a zástupci středních škol a regionál-
ních dopravců.

10 NÁBOROVÉ PŘÍSPĚVKY PRO 
NOVÉ ZDRAVOTNÍKY
Další nové lékaře, zdravotní sestřičky 
a ostatní zdravotnický personál se daří do 
našeho regionu získávat díky náborovým 
příspěvkům od Karlovarského kraje. 

12 STŘEDNÍ ŠKOLY MOHOU NAVÝŠIT 
POČTY ŽÁKŮ VE TŘÍDÁCH
Ředitelé středních škol zřizovaných Karlo-
varským krajem budou moci nabízet v rámci 
přijímacího řízení nově až 32 volných míst 
v jednotlivých třídách. Vedení kraje tím rea-
guje na příchod silných ročníků.

22 JAK NĚMECKÁ MENŠINA 
ZACHRAŇUJE V KRAJI PAMÁTKY
O  příběhu farního kostela sv. Vavřince 
v Komárově u Toužimi vypráví Richard 
Šulko, předseda Spolku Němců v Čechách 
a  člen Výboru pro národnostní menšiny 
v Karlovarském kraji.

25 ZIMNÍ DOVOLENÁ V NOVÝCH 
HAMRECH A PERNINKU
Karlovarský kraj se pyšní hned několika 
špičkovými lyžařskými areály. Pokud vás ale 
nelákají přeplněná parkoviště a velké množ-
ství lidí, vsaďte raději na menší lyžařská stře-
diska. Nenajdete tam sice desítky kilometrů 
sjezdovek a spoustu vleků, ale jistě vás pře-
kvapí klid a pohodová atmosféra, která na 
svazích panuje. 

29 150 LET SNU O CHEBSKÉM MUZEU
Už u samého vzniku Muzea města Chebu stál 
velký sen a přesvědčení Georga Schmida, 
syna chebského kováře, vybudovat ve svém 
rodném městě vědeckou sbírku a založit 
vlastivědné muzeum.
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KRÁTCE Z KRAJE

PROJEKT ODBORU 
BEZPEČNOSTI 
ODSTARTOVAL
Odbor bezpečnosti a krizového řízení 
Krajského úřadu Karlovarského kraje 
zahájil projekt „Rosteme společně“, který 
se zaměřuje na vzdělávání a rozšiřování 
kvalifi kace pracovníků v oblasti politiky 
závislostí, a to prostřednictvím odbor-
ných akreditovaných seminářů. Cílem 
projektu je, aby služby a péče o závislé 
osoby na území Karlovarského kraje byly 
založené na důkazech a kopírovaly nej-
modernější postupy, které se v součas-
nosti na tomto poli uplatňují ve světě. 
Všechny kurzy a semináře vedou zku-
šení odborní lektoři z oblasti adiktolo-
gie a sociální práce. Projekt „Rosteme 
společně“ je v souladu s úkoly vyplý-
vajícími z Krajské protidrogové kon-
cepce Karlovarského kraje na léta 2020 
– 2024. Zájemci o registraci na jednotlivé 
semináře či o více informací k projektu 
„Rosteme společně“ mohou kontaktovat 
krajskou protidrogovou koordinátorku 
Bc. Martinu Valentovou prostřednictvím 
e-mailu: martina.valentova@kr-karlo-
varsky.cz, případně na telefonním čísle 
354 222 197.

VETERINÁRNÍ 
AMBULANCE 24/7
Na základě prosincového jednání zástupců 
Karlovarského kraje, člena rady Víta Hro-
mádko a člena výboru pro regionální rozvoj 
Alberta Tošovského, které bylo zaměřeno na 
témata zajištění veterinární ambulance 24/7 
na území Karlovarského kraje, se uskuteč-
nilo jednání s ředitelkou Krajské veterinární 
správy Márií Slepičkovou a předsedkyní 
okresního sdružení Komory veterinárních 
lékařů Evou Tichou. Cílem setkání bylo pro-
diskutovat možnosti zajištění veterinární 
péče 24/7 v kraji z hlediska technického, 
personálního a organizačního zabezpečení. 
Účastníci jednání řešili, zda by bylo vhod-
nější zavést centrální veterinární ambu-
lanci, nebo jít cestou využití mateřských 
ambulancí veterinárních lékařů zapojených 
do systému. „Protože v tuto chvíli počítáme 
se zapojením zejména místních veterinár-
ních lékařů, chystáme se je všechny oslo-
vit a zjistit jejich zájem, včetně případných 
požadavků, aby se do systému zapojili,“ 
uvedl Vít Hromádko.

DEN S HEJTMANEM 
Není vám lhostejné dění ve vaší obci 
či městě a chcete se o své zkušenosti, 
názory či nápady podělit a přispět tak ke 
zlepšení života kolem nás? Přesně pro 
vás je připravený Den s hejtmanem. Petr 
Kulhánek bude lidem na Krajském úřadě 
Karlovarského kraje k dispozici 15. března 
od 15.00 do 17.00 hodin. Dotazy lze zasílat 
také prostřednictvím formuláře na kraj-
ských webových stránkách nebo formou 
otázek na profi  lu Karlovarského kraje na 
sociální síti Instragram, a to v den konání 
Dne s hejtmanem. Seniorům ve starob-
ním důchodu je i dál pravidelně k dis-
pozici právní poradna krajského úřadu, 
konat se bude jako obvykle první středu 
v měsíci, tentokrát to tedy bude 1. března.

KRAJŠTÍ HASIČI ZÍSKAJÍ 
VÍCE FINANCÍ
Rada Karlovarského kraje schválila 
individuální dotaci Hasičskému 
záchrannému sboru Karlovarského kraje 
na rok 2023 ve výši 5,9 milionu korun. 
Prostředky jsou určeny na naplňování 
koncepce plošného pokrytí území 
našeho regionu jednotkami požární 
ochrany a na zkvalitnění jejich věcného 
vybavení. Ačkoliv má Karlovarský 
kraj v současnosti vypsán dotační 
program na podporu hasičů, fi nanční 
prostředky z něj mohou čerpat pouze 
jednotky sborů dobrovolných hasičů 
jednotlivých obcí. Z tohoto důvodu byla 
ze strany Hasičského záchranného sboru 
Karlovarského kraje podána žádost 
o individuální dotaci.

ŽÁDAT O DOTACI BUDE 
PRO VČELAŘE SNAZŠÍ
Karlovarský kraj bude i v  letošním roce 
vyhlašovat již tradiční program na pod-
poru včelařství. V rámci programu došlo 
k úpravě podmínek, které zajistí jednodušší 
zpracování žádostí. „Kromě navýšení dotace 
pro jednotlivé žadatele bude letos také nově 
součástí přílohy k žádosti i smlouva a žádost 
o platbu včetně kopií účetních dokladů nebo 
dokladů, kterými žadatelé prokážou úhradu 
za nakoupené vybavení. Tím, že budou žada-
telé předkládat rovnou i tyto doklady, dojde 
ke zjednodušení procesu spojeného s vyří-
zením žádosti. Protože se chystáme dotační 
program vyhlásit opět v červnu, považujeme 
za důležité, aby byli žadatelé s touto změnou 
seznámeni a mohli se podle ní zařídit,“ 
uvedl k chystaným změnám Karel Jakobec, 
1. náměstek hejtmana s gescí v oblasti život-
ního prostředí.

VYBĚHNI S HEJTMANEM 
Jste milovníkem běhu, rekreačním či 
profi  běžcem? Zajímá vás dění v kraji 
a rádi byste s hejtmanem Karlovarského 
kraje probrali, jak to v kraji běží? Pak 
právě pro vás je určena akce Vyběhni 
s hejtmanem. Další společné vyběh-
nutí se uskuteční 14. března od 17 hodin, 
a to na jedné z pětikilometrových tras 
Mattoni FreeRun. Start je tentokrát na 
Meandru, dále se bude pokračovat přes 
most podél řeky Ohře směrem k Cheb-
skému mostu a po druhé straně řeky zase 
zpět. Zájemcům o účast doporučujeme 
vybavit se čelovkou, abyste si na společná 
témata mohli posvítit.
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KRAJ NA PRAHU ZMĚNY

V průběhu lednového jednání se zástupci 
Ministerstva zdravotnictví ČR, České 
onkologické společnosti, Onkologické 
a  radioterapeutické kliniky Fakultní 
nemocnice Plzeň a Karlovarské krajské 
nemocnice se s dotčenými institucemi 
Karlovarský kraj dohodl na formě pod-
pory projektu rozvoje onkologické péče 
na svém území.
Podle informací ministra zdravotnictví 
Vlastimila Válka bude v prvním kroku 
podpořena z Národního plánu obnovy 
modernizace přístrojového vybavení, 
informačních technologií a dále stavební 
úpravy stávajícího onkologického pra-
coviště Nemocnice Cheb. Ministerstvo 
zdravotnictví na základě toho zaktuali-
zuje harmonogram výzvy v rámci Národ-
ního plánu obnovy (NPO) tak, aby žádosti 
o poskytnutí dotace bylo možno podávat 
v únoru 2023. 
V  druhém kroku pak bude v  hori-
zontu 5 – 10 let vybudováno Komplexní 
onkologické centrum Karlovarského 
kraje se sídlem v Nemocnici Karlovy 

Vary. Centrum bude kooperovat na ose 
Nemocnice Karlovy Vary – Nemocnice 
Sokolov – Nemocnice Cheb a Fakultní 
nemocnice Plzeň. 

„V  této chvíli nás tedy čeká uzavření 
smlouvy mezi Karlovarskou krajskou 
nemocnicí a Fakultní nemocnicí Plzeň 
týkající se vzniku Komplexního onko-
logického centra Karlovarského kraje, 
což je nezbytná součást žádosti o dotaci 
z Národního plánu obnovy. Následně 
se Karlovarská krajská nemocnice při-
hlásí do výzvy k podávání žádostí v rámci 
NPO,“ vysvětluje podrobnosti hejtman 
Petr Kulhánek. Výše podpory z NPO bude 
činit cca 200 milionů korun. „V této sou-
vislosti je třeba zdůraznit, že Minister-
stvo zdravotnictví ČR v tomto období 
v celé ČR zastavilo nákup nového pří-
strojového vybavení pro nové kapa-
city v rámci onkologické péče, neboť 
podle jeho informací nejsou plně vyu-
žity stávající kapacity přístrojů,“ dodává 
Petr Kulhánek.
Společné jednání skončilo shodou všech 
zúčastněných stran na jednotlivých uve-
dených krocích, a dle hejtmana zname-
nají významný mezník pro budoucnost 
onkologické péče v Karlovarském kraji.

KOMPLEXNÍ ONKOLOGICKÉ CENTRUM. 
KRAJ JE HISTORICKY NEJBLÍŽ

KRAJ NA PRAHU ZMĚNY

ALTERNATIVNÍ FORMY UBYTOVÁNÍ. HEJTMAN 
OCENIL AUTORKU DIPLOMOVÉ PRÁCE
Karlovarský kraj spolupracuje s Náro-
dohospodářskou fakultou Vysoké školy 
ekonomické v Praze. Konkrétně se jedná 
o spolupráci při výběru témat a násled-
nou odbornou podporu při tvorbě diplo-
mových prací, které se zabývají tématy, 
jež jsou pro Karlovarský kraj přínosná. 
Student, který si dané téma zvolí a práci 
následně úspěšně obhájí, obdrží od kraje 
fi nanční dar.
Úspěšnou obhajobu má za sebou absol-
ventka Nikola Koukalová. Její diplomová 
práce na téma „Zhodnocení potenciálu 
glampingu a off -grid ubytování v Kar-
lovarském kraji“ nabízí ucelený pře-
hled o nových trendech a produktech 
v oblasti cestovního ruchu v kraji a uka-
zuje potenciál možného dalšího rozvoje 
alternativních forem ubytování v území. 
Jako odborný konzultant byl do této 
spolupráce zapojen náměstek hejtmana 

Vojtěch Franta s gescí v oblasti lázeň-
ství a cestovního ruchu. Pravidla spolu-
práce určují výši fi nanční odměny, a to 
na základě výsledného stupně hodno-
cení obhajoby diplomové práce. Protože 

byla práce Nikoly Koukalové ohodnocena 
stupněm výborně, převzala z rukou hejt-
mana fi nanční odměnu ve výši 10 tisíc 
korun, dále také květinu a tašku s upo-
mínkovými předměty.
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Naše 
budoucnost 
je ve změně

menimekraj.cz

KRAJ NA PRAHU ZMĚNY

Kreativní vouchery pro fi rmy z Karlo-
varského kraje se již od svého spuštění 
v roce 2020 těší velké oblibě a zájem o ně 
rok od roku roste. V roce 2022 se jejich 
prostřednictvím podařilo podpořit 38 
kvalitně zpracovaných projektů z 51 při-
jatých žádostí. Karlovarská agentura roz-
voje podnikání (dále KARP) ve spolupráci 
s Karlovarským krajem mezi úspěšné 
žadatele ke konci roku 2022 rozdělila více 
než 3,2 miliony korun.
„Také v letošním roce jsme se potýkali 
s tím, že jsme měli řadu smysluplných 
projektů, na které už nezbývaly fi nanční 
prostředky. Z 38 projektů bychom mohli 
podpořit pouze 28, a to nám přišlo jako 
velká škoda. Díky vstřícným krokům 
vedení Karlovarského kraje se nám 
podařilo vyjednat dodatečné prostředky 
a  částkou 900 tisíc korun podpořit 
i zbylých 10 projektů,“ uvádí Šárka Haru-
šťáková, projektová manažerka KARP.
Bez ohledu na povinnost 20% spoluúčasti 
na fi nancování projektů investují žada-
telé mnohem vyšší vlastní prostředky. 
Celkové vynaložené náklady na rea-
lizaci projektů jsou až dvojnásobné, 

což jen potvrzuje fakt, že investice do 
marketingu jsou z  pohledu žadatelů 
opravdu důležité.
„Víme, jak moc je významné v dnešní 
digitální době podpořit vznik kvalitního 
webu, pěkných fotek a hezkého obalu 
produktu, proto jsme chtěli umožnit 
všem žadatelům kvalitně zpracovaných 
projektů, aby posouvali své podnikání 
a  využili fi nanční prostředky k  ino-
vacím, které třeba odkládali. Potěšilo 
nás, že jsme díky kladnému stanovisku 
o uvolnění potřebných fi nančních pro-
středků Karlovarského kraje mohli ještě 
před Vánoci všech 38 žadatelů příjemně 
překvapit,“ řekl Vlastimil Veselý, ředi-
tel KARP.
Za dobu své existence podprogram Krea-
tivní vouchery Karlovarského kraje pod-
pořil 69 projektů v celkové hodnotě 5,64 
mil Kč. Jedná se o fi nanční nástroj na 
podporu spolupráce fi rem a kreativců 
v Karlovarském kraji. Cílem je navrh-
nout kreativní řešení nebo zefektivnit 
prezentaci, vzhled i funkčnost produktu, 
procesu nebo služby žádajícího podni-
katele či fi rmy.

O KREATIVNÍ VOUCHERY 
V ROCE 2022 ÚSPĚŠNĚ 
ZAŽÁDALO 38 FIREM
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OBJEKT BÝVALÉHO 
DOMOVA MLÁDEŽE 
V MARIÁNSKÝCH 
LÁZNÍCH JE NA PRODEJ

Záměr prodeje nepotřebného nemo-
vitého majetku v Mariánských Láz-
ních schválila Rada Karlovarského 
kraje. Jedná se o  prodej objektu 
„Florida“ bývalého domova mládeže 
v ulici Ruská 217. Je to původní stavba, 
která kdysi sloužila jako lázeňský 
dům, postavená v 90. letech 19. sto-
letí. Budova je z titulu vlastnictví udr-
žována v rámci nezbytných činností, 
jinak nevyužívána a postavena nyní 
mimo provoz. Dům je zděný, podskle-
pený, má jedno podzemní podlaží, tři 
nadzemní podlaží a nízkou sedlovou 
střechu s valbami, bez podkroví. Sou-
částí nemovitosti je malý zpevněný 
dvorek okolo budovy včetně vjezdu 
z ulice Ruská. Dům je sice napojen na 
veřejné a distribuční rozvody elek-
tro, vody, kanalizace a plynu, z odběr-
ných míst je však nyní odpojen. Objekt 
se nachází v blízkosti centra města 
s velice dobrou dostupností občan-
ské vybavenosti.
Objekt je nabízen za požadovanou 
minimální kupní cenu ve výši 10 mili-
onů korun za podmínek licitace. 

Podmínky prodeje i kontakty pro 
případné zprostředkování prohlídky 
naleznete zde:

TÉMA

Karlovarský kraj Vás v tom nenechá! V rámci projektu tzv. Záchranné brzdy 

Jak postupovat?

SE ZVÝŠENÝMI 
ÚHRADAMI ZA ENERGIE 
POMŮŽE OPATŘENÍ
V návaznosti na energetickou krizi, která vedla k zásadnímu navýšení cen za plyn 
a elektřinu, přichází Karlovarský kraj s aktivitou nazvanou Záchranná brzda. 
V krajském rozpočtu je na toto opatření vyhrazena částka ve výši 10 milionů korun.
„Snažíme se pomoci ohroženým skupinám obyvatel v regionu formou fi nanční 
podpory. Ta je určena občanům, kteří by se vinou zvýšení cen elektřiny a plynu 
dostali do situace, kdy by nebyli schopni tyto náklady hradit, což by mohlo vést ke 
ztrátě bydlení, případně k živobytí v nelidských podmínkách. Protože kraj v rámci 
tohoto opatření spolupracuje s městy a Úřadem práce ČR, jsou pracovníci úřadů 
připraveni klientům pomoci se získáním peněz ze systému dávek státní sociální 
podpory nebo dávek pomoci v hmotné nouzi, případně od Karlovarského kraje 
v podobě fi nančního daru,“ uvedl krajský radní pro oblast sociálních věcí Robert 
Pisár. 
Opatření „Záchranná brzda pro občany Karlovarského kraje“ je určeno všem oby-
vatelům Karlovarského kraje, jež trápí nepříznivá sociální situace a jsou ohroženi 
sociálním vyloučením či ztrátou bydlení v souvislosti s nárůstem nákladů na byd-
lení. 
V prvním kroku musí lidé zažádat o dávky Úřad práce ČR. S tímto krokem a pří-
padně také s vyhodnocením jejich sociální situace jim budou nápomoci sociální 
pracovníci obecních úřadů nebo nejbližší poskytovatelé sociálních služeb.  
Pokud se situace žadatelů s využitím státních dávek nepodaří vyřešit, mohou se 
obrátit na sociálního pracovníka obecního úřadu, který jim pomůže s vyplněním 
žádosti o fi nanční dar od Karlovarského kraje.
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DOPRAVA

Aktuálně chybí v  Karlovarském kraji 
stovky profesionálních řidičů. Tématem 
se dlouhodobě zabývá také Krajská hos-
podářská komora Karlovarského kraje 
(KHK KK), která nyní iniciovala jednání 
s představiteli kraje a zástupci středních 
škol a regionálních dopravců. Řešením 
je podle nich motivace studentů k dří-
vějšímu získání průkazů profesní způ-
sobilosti, propagace profese, ale i možné 
snížení věkové hranice pro řízení vozů 
hromadné dopravy.
„Nedostatek profesionálních řidičů je 
problém, který se rok od roku prohlu-
buje,” potvrzuje Lenka Mansfeldová, ředi-
telka KHK KK. „Zájemci o tuto práci musí 
mít nejen řidičský průkaz vyšších skupin, 
ale také profesní průkaz řidiče. To je 
proces, který je náročný časově i fi nančně. 
Absolventi středních škol proto často volí 
jiné zaměstnání, které mohou vykonávat 
hned. Cílem je tedy motivovat studenty 
k získání průkazů profesní způsobilosti 
již během školy. Zároveň jsme otevřeli 
diskuzi, zda snížit věkovou hranici pro 
řidiče hromadné autobusové dopravy,“ 
říká ředitelka Lenka Mansfeldová.
Často se také hovoří o  výraznějším 
zaměstnávání šoférů ze zahraničí, to ale 
podle dopravců není řešení. „Průměrný 
věk našich šoférů je 49 let. Výrazně chybí 

především generace do 40 let. Je potřeba, 
aby ze škol vycházelo mnohem více mla-
dých lidí s řidičskými oprávněními C+E 
a profesními průkazy. Tímto směrem je 
potřeba zaměřit fi nancování. O takové 
uchazeče/čky o zaměstnání bude mezi fi r-
mami obrovský zájem a bude velká ochota 
investovat do jejich následného zaučení, 
rozvoje a odměňování,“ vysvětluje Matyáš 
Lagarde ze společnosti Lagarde Spedition, 
který je zároveň jedním ze dvou garantů 
sekce Doprava při KHK KK. „Věříme, že 
tato cesta je perspektivnější než získávání 
nových profesionálních řidičů formou 
rekvalifi kací a příchodů řidičů z okolních 
států. To je nedostatečné řešení,“ dodává.
Hejtman Petr Kulhánek souhlasí s tím, 
že je motivace studentů tou správnou 
cestou: „Karlovarský kraj vnímá významný 
nedostatek profesionálních řidičů a spo-
lečně s KHK KK hledá cestu a možnosti, 
jak tento stav zlepšit. Za nejefektivnější 
postup považujeme zejména motivaci 
žáků oborů automechanik, autotronik, 
ale nejen jich, fi nančním příspěvkem 
k  získání průkazů profesní způsobi-
losti. Přijetím tohoto příspěvku se zavá-
žou k tomu,  že po určitou dobu budou 
pracovat v našem regionu. Kromě této 
motivace připraví kraj, opět ve spolupráci 
s KHK KK a zaměstnavateli v autodopravě, 

propagační kampaň k této profesi, která 
by svým obsahem, v podobě řady dalších 
benefi tů, měla přilákat zájemce o práci 
profesionálních řidičů,“ doplňuje hejtman 
Petr Kulhánek.
Integrovaná střední škola (ISŠ) v Chebu 
už na nepříznivý trend zareagovala zave-
dením nového vzdělávacího programu. 
„Žáci mají možnost se během prvního 
ročníku rozhodnout, zda zvolí obor 
Mechanik opravář motorových vozidel 
– Automechanik, nebo právě nový obor 
Mechanik opravář motorových vozidel – 
Řidič kamionové a osobní dopravy. Řidič 
kamionové a osobní dopravy má odborný 
výcvik specializovaný na opravu a dia-
gnostiku převážně nákladních vozidel 
– kamionů. Absolventi získají řidičský 
průkaz skupiny B, C, E a školení profesní 
způsobilosti,“ říká ředitel ISŠ Cheb Jan 
Homolka a podotýká: „Tento obor se na 
ISŠ Cheb začal vyučovat od školního roku 
2020/2021. V letošním školním roce tak 
z naší školy vyjdou první absolventi.“
V České republice je zhruba 200 tisíc pro-
fesionálních řidičů, ale dalších asi 20 tisíc 
chybí v nákladní dopravě a přibližně 5 
tisíc v autobusové dopravě. „Tato situ-
ace již ohrožuje kvalitní zajištění autobu-
sové dopravní obslužnosti v regionech,“ 
upozorňuje Zdeněk Suchan, předseda 
představenstva společnosti Autobusy 
Karlovy Vary a druhý garant komorové 
sekce Doprava. Také on vidí řešení ve větší 
součinnosti mezi technickými školami 
a zaměstnavateli, pomoct by ale mohla 
i úprava legislativy. „Situaci by pomohlo 
částečně řešit umožnění řízení autobusu 
mladým od 18 let, na kratších linkách 
do 50 kilometrů, s potřebným zácvikem 
a rutinní přepravou na opakujících se 
trasách. Tuto možnost mají např. mladí 
v Německu. V kombinaci s oborem řidič 
by potom technické školy mohly jako sou-
část studia vydávat absolventům řidičské 
a profesní průkazy jak na nákladní vozidlo 
(C, C+E), tak na autobus (D, D+E). Dnes 
může řídit osoba od 18 let pouze nákladní 
vozidlo, ale autobus až od 21 let. Mladí 
zájemci o řízení autobusu se tedy větši-
nou vydají cestou jiné profese,“ uzavírá 
Zdeněk Suchan.

NEDOSTATEK ŘIDIČŮ MŮŽE 
OHROŽOVAT OBSLUŽNOST REGIONU
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DOPRAVA

Zájezdy s odletem z Karlových Varů 
a mezipřistáním v Pardubicích jsou 
naplánované na každou neděli od 18. 
června do 10. září 2023. „Jak je vidět, 
naše letiště se nadechlo po proble-
matických uplynulých letech a opět 
začíná lidem z  Karlovarského kraje 
i  dalších regionů nabízet zajímavé 
možnosti dovolenkových letů. Věřím, 
že bude Bulharsko pro cestující mini-
málně stejně tak atraktivní, jako byly 
populární zájezdy do Turecka v minu-
lém roce a rovněž nově nabízená Kréta. 
Stále platí, že obrovským benefi tem je 
téměř rodinné prostředí menšího leti-
ště, rychlé odbavení a úroveň služeb,“ 

říká hejtman Petr Kulhánek.
„Za letiště se velmi těšíme na zvýšený 
provoz a jsme připraveni našim cestu-
jícím poskytnout na odletu maximální 
komfort včetně nákupu v  letištních 
obchodech a občerstvení. Parkování 
bude i  letos poskytováno cestujícím 
zdarma s výjimkou VIP parkovacích míst 
přímo před terminálem, za která bude 
vybírán rezervační poplatek,“ dodává 
Alice Justina Undus, jednatelka Letiště 
Karlovy Vary.
CK Alexandria začala zájezdy s odletem 
z Karlových Varů prodávat od začátku 
prosince 2022.„V  Karlových Varech 
máme již mnoho let úspěšnou pobočku 

a celkově vnímáme od lidí z Karlovar-
ského kraje výraznou poptávku po letec-
kých zájezdech za rozumnou cenu. Proto 
jsme se rozhodli zařadit nově do nabídky 
i zájezdy s odletem z místního letiště, 
které nabízí mnoho výhod. Bulharsko je 
zde dlouhodobě na špičce našich pro-
dejů, a tak bylo volba destinace jasná. 
CK Alexandria navíc v této oblasti nabízí 
hned 4 klubové hotely, kde budou půso-
bit naši čeští animátoři s bohatým pro-
gramem plným zábavy nejen pro děti, 
ale i pro dospělé. Věřím tedy, že tato 
nabídka je opravdu lákavá a ti, kteří si 
náš zájezd vyberou, budou maximálně 
spokojeni,“ vysvětluje Petr Šatný, mar-
ketingový ředitel CK Alexandria.
Bulharské pobřeží se pyšní řadou 
moderních, nedávno nově postave-
ných či kompletně zrekonstruovaných 
hotelů, které dnes nabízí velmi kvalitní 
služby a leží přímo u překrásných písči-
tých pláží. Více informací o nabízených 
zájezdech najdou zájemci na interneto-
vých stránkách CK Alexandria.

Jak už jsme informovali v minulém vydání, karlovarské letiště se 
chystá v letní sezóně rozšířit počet destinací charterových letů na tři 
– k turecké Antalyi a Heraklionu na Krétě přibude i bulharská Varna. 
A poslední novince se nyní chceme věnovat. Zájezdy s odletem z Kar-
lových Varů nabízí CK Alexandria. Cestující budou moci navštívit 
vyhlášená a oblíbená letoviska, jako jsou Zlaté Písky, Obzor či Albena.

ZLATÉ PÍSKY, 
OBZOR ČI ALBENA. 

Z VARŮ JSTE TAM 
ZA CHVILKU
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ZDRAVOTNICTVÍ

Další nové lékaře, zdravotní sestřičky 
a ostatní zdravotnický personál se daří 
do našeho regionu získávat díky náboro-
vým příspěvkům od Karlovarského kraje. 
Jen v uplynulém roce bylo uzavřeno na 
23 smluv o poskytnutí podpory v celkové 
hodnotě 5,8 milionu korun.
Karlovarský kraj uděluje náborové pří-
spěvky již od roku 2018. „V letech 2018 až 
2022 bylo orgány kraje schváleno celkem 
125 smluv o poskytnutí náborového pří-
spěvku ve fi nančním objemu více než 
35 milionů korun. Oproti minulým letům 
jsme však museli reagovat na fakt, že 

se s nedostatkem personálu potýkali 
i ostatní poskytovatelé zdravotní péče 
než jen nemocnice. Proto jsme rozsah 
příjemců rozšířili také na zaměstnance 
Zdravotnické záchranné služby Karlovar-
ského kraje a Zařízení následné rehabi-
litační a hospicové péče,“ uvedl hejtman 
Petr Kulhánek.
 Lékaři na plný úvazek mohou získat 
až 400 tisíc korun, pokud se zavážou 
pracovat v nemocnici v regionu 3 roky. 
Nelékařský zdravotnický personál, 
jako jsou zdravotní sestry, fyzioterape-
uti nebo například záchranáři či řidiči 

sanitek, pak dosáhnou až na 150 tisíc 
korun. S  každým uchazečem potom 
kraj a příslušný poskytovatel zdravotní 
péče podepíšousmlouvu, kterou je stvr-
zeno vyplácení příspěvku. „Ačkoliv jsme 
v souvislosti s loňským rokem hovořili 
o 23 uzavřených smlouvách, již teď mohu 
říci, že ještě na konci roku jsme obdrželi 
žádosti od dalších 31 zaměstnanců. Těm 
budeme schvalovat podporu po uplynutí 
jejich zkušební doby. Je tedy vidět, že je 
o tuto podporu ze strany zdravotníků 
zájem a my z toho máme velkou radost,“ 
dodal hejtman Petr Kulhánek.

NOVÉ ZDRAVOTNÍKY POMÁHAJÍ 
PŘILÁKAT NÁBOROVÉ PŘÍSPĚVKY
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Ředitelé středních škol zřizovaných 
Karlovarským krajem budou moci 
nabízet v  rámci přijímacího řízení 
nově až 32 volných míst v jednotlivých 
třídách. Rozhodlo o tom vedení kraje, 
které tak reagovalo na příchod sil-
ných ročníků i možný zvýšený zájem 
o  studium ze strany žáků ukrajin-
ské národnosti.

Doposud bylo v  rámci přijímacího 
řízení do prvního ročníku oborů 
středního vzdělávání povoleno přijí-
mat maximálně 30 žáků. „Provedli jsme 
průzkum aktuální situace ve školách 
a zjistili jsme, že celkový počet nabí-
zených volných míst v  jednotlivých 
oborech vzdělání je v případě střed-
ních škol nižší než počet žáků devátých 

ročníků základních škol. Zároveň jsme 
museli pracovat i s faktem, že na území 
kraje je nespecifi kovaný počet žáků 
ukrajinské národnosti, u kterých je 
předpoklad, že budou mít zájem o stu-
dium na jedné z našich středních škol,“ 
uvedl krajský radní pro oblast vzdě-
lávání, školství, mládeže, tělovýchovy 
a sportu Jindřich Čermák.
Jednou z možností, jak reagovat na zvý-
šenou demografi ckou křivku i příliv 
žáků z Ukrajiny, by také bylo otevření 
dalších tříd. „To se však po jednání 
s řediteli středních škol neukázalo jako 
vhodné řešení, a to nejen s ohledem 
na reálnou kapacitu škol, ale také na 
možné obavy z přijetí uchazečů bez 
adekvátních studijních předpokladů,“ 
doplnil Jindřich Čermák.
 Přijatá změna se týká jak oborů 
s maturitní zkouškou, tak i s výučním 
listem, ale prakticky ji ředitelé škol 
využili v letošním roce pouze u matu-
ritních oborů. V návaznosti na počet 
přihlášek podaných v prvním kole při-
jímacího řízení by pak dalším krokem 
mohlo být v případě gymnázií, u nichž 
je to kapacitně možné, vyhlášení dru-
hého kola přijímacího řízení se zámě-
rem otevření další třídy.

ŠKOLSTVÍ

STŘEDNÍ ŠKOLY MOHOU NAVÝŠIT 
POČTY ŽÁKŮ VE TŘÍDÁCH

Ekonomická olympiáda je největší celo-
státní soutěží ve znalostech z ekonomie, 
fi nancí a fi nanční gramotnosti, která je 
určena středoškolákům i žákům základ-
ních škol. Jejím cílem je atraktivní formou 
zvyšovat povědomí a znalosti v  těchto 
oblastech. Na krajském úřadě se konal 
7. ročník této vědomostní soutěže, jejímž 
organizátorem je Institut ekonomic-
kého vzdělávání.
Krajskému kolu předcházela kola školní, 
která se konala prostřednictvím online 
testu. Těch se v  celé ČR zúčastnilo 
celkem 30 800 žáků z 503 středních škol. 

V Karlovarském kraji postoupilo do dal-
šího kola 67 žáků. Nejlepších výsledků 
dosáhli ve školním kole žáci z Integrované 
střední školy technické a ekonomické 
Sokolov, Gymnázia a obchodní akademie 
Mariánské Lázně a Střední uměleckoprů-
myslové školy keramické a sklářské Kar-
lovy Vary.
Vítězové krajského kola automaticky 
postupují do kola celostátního, které se 
uskuteční ve dnech 19. – 20. 6. 2023 v České 
národní bance v Praze. Z celostátního kola 
vzejde pětice nejlepších, jež změří síly 
v mezinárodním kole v Bratislavě.

EKONOMICKÁ OLYMPIÁDA
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Dne 14. prosince 2022 se studenti Gym-
názia Cheb a sokolovské živnostenské 
školy zúčastnili besedy se známými čes-
kými osobnostmi v pražském hotelu Jalta 
na Václavském náměstí. Hosty byli bývalí 
čeští reprezentanti fotbalista Tomáš Ujfa-
luši a hokejista Petr Klíma, generální 
ředitel Českého rozhlasu René Zavo-
ral, český rekordman ve skoku dalekém 
Radek Juška, herečka Tatiana Vilhelmová 

a  Vladimír Konvalinka, biochemik, 
vedoucí výzkumné skupiny a  ředitel 
Ústavu organické chemie a biochemie 
Akademie věd. 
„Akci vnímáme jako velký přínos. Stu-
denti se dozvěděli spoustu nových, 
zajímavých informací, blíže poznali 
inspirující osobnosti, kterých se mohli 
na cokoliv zeptat, vyfotografovat se s nimi 
a zajít si pro podpis. Těšíme se na další 
setkání,“ shodly se studentky Barbora 
Kuchtová a Kristýna Našincová z  3.E 
chebského gymnázia.
Tomáš Ujfaluši například prozradil, že 
pokud by mohl, zpětně by přijal nabídku 
z Liverpoolu a nezůstal v Atleticu Madrid. 
Petru Klímovi se prý v NHL nejvíce líbilo 
v klubu Tampa Bay Lightning. „Na Flo-
ridě jsou přece jen dobré životní pod-
mínky,“ vysvětloval. Pochlubil se také 
výhrou Stanleyova poháru, když hrál za 
Edmonton Oilers, kde zažíval nejlepší 
formu hokejové kariéry. René Zavo-
ral přidal dokonce pár základních tipů 

pro nakládání s informacemi v dnešní 
moderní uspěchané době: ověřovat si 
informace z několika zdrojů, používat 
kritické myšlení a  jednoduše nevěřit 
všemu, co se na internetu píše. Od Radka 
Jušky se studenti dozvěděli, že mezi jeho 
tři nejoblíbenější stadiony patří Trutnov, 
Tábor a Cheb. V Chebu byl prý několikrát 
a velmi rád se sem vrací. Tatiana Vilhel-
mová prozradila svůj speciální rituál. Pálí 
scénáře, aby se rozloučila s rolí, očistila se 
od ní a byla připravena na další. Za svou 
kariéru vystřídala už spoustu divadel - 
Divadlo Viola, Rokoko, Národní a Dejvické 
divadlo. Jak totiž sama přiznala, divadlo je 
jí nejbližší, a to i na úkor fi lmu a dabingu. 
Vladimír Konvalinka doporučil studium 
v zahraničí. „Získáte nové zkušenosti, 
zdokonalíte se v jazycích a dodá vám to 
i sebevědomí,“ vysvětloval.

Článek studentek Barbory Kuchtové 
a Kristýny Našincové z 3.E chebského gym-
názia byl redakčně upraven a vykrácen.

ŠKOLSTVÍ

SPORTOVCI, HEREČKA NEBO 
AKADEMIK. STUDENTI BESEDOVALI 
SE ZNÁMÝMI OSOBNOSTMI

Biochemik Vladimír Konvalinka je 
vedoucím výzkumné skupiny a ředi-
telem Ústavu organické chemie a bio-
chemie Akademie věd.

Pro Tomáše Ujfalušiho byli velkou 
motivací pro jeho fotbalovou kariéru 
zejména Petr Čech, Antonín Panenka 
a Pavel Nedvěd.

Populární herečka Tatiana Dyková během setkání zjistila, že účastník zájezdu 
student Filip Poura je jejím vzdáleným příbuzným.
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SOCIÁLNÍ SLUŽBY

Již od roku 2017 poskytuje v Karlovar-
ském kraji společnost Ladara službu 
mobilní specializované paliativní péče, 
od roku 2019 pak i  službu paliativní 
ambulance. V současné době se potý-
kají s nedostatkem personálu a jen velmi 
těžko se jim daří zajistit poskytování péče 
sestrami a lékaři 24 hodin denně.
Mobilní specializovaná paliativní péče je 
péče o nevyléčitelně nemocné, umírající 
a jejich rodiny v domácím prostředí. Vět-
šina pacientů jsou onkologičtí pacienti, 
kteří trpí řadou symptomů. Nejčastěji 
bolestí, dušností a nevolností. Tako-
vým pacientům ve společnosti Ladara 
pomáhají, aby i v této fázi nemoci dožili 
svůj život bezbolestně a v okruhu svých 
blízkých. V mobilním hospici poskytuje 
péči lékař - specialista v oboru palia-
tivní medicíny, ale také lékař s  jinou 
atestací, který dojíždí za pacienty domů 
a poskytuje 24hodinovou pohotovost, 
kterou samozřejmě zajišťují také zdra-
votní sestry. 

PRACUJTE V SOCIÁLNÍCH SLUŽBÁCH. 
LADARA SHÁNÍ PERSONÁL

Středisko Víteček 
pracuje s  tělesně 
i mentálně postiže-
nými dětmi, mládeží 
i dospělými, posky-

tuje terénní sociální služby seniorům 
a provozuje základní školu speciální. Díky 
dotaci Karlovarského kraje na investiční 
podporu terénních a ambulantních soci-
álních služeb získalo Středisko sociál-
ních služeb Víteček v Černošíně zánovní 
vůz pro své terénní asistenty k  jízdám 
za klienty Karlovarského kraje. Přivážet 
bude nově vítanou pomoc všem, kteří 
ji potřebují. A všichni doufáme, že to 
nebude jen nezbytná pomoc, ale i potě-
šení, povzbuzení a víra v lepší budouc-
nost v této nelehké době. 

STŘEDISKO VÍTEČEK ZÍSKALO
PRO TERÉNNÍ ASISTENTY ZÁNOVNÍ VŮZ

Zájemci o práci v oblasti mobilní speci-
alizované paliativní péče, kteří se chtějí 
stát součástí multidisciplinárního týmu 
společnosti Ladara, mohou volat na tele-
fonní číslo: 777 121 142 nebo zaslat e-mail 
na adresu: Ladara@Ladara.eu.

Specializovanou paliativní péči poskytuje Mobilní hospicová péče Pavla Andrej-
kivová – Ladara, Čankovská 1021, 360 05 Karlovy Vary.
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PODNIKATELSKÉ PŘÍBĚHY

STAŇKA MIKOVÁ: VYTĚŽIT MAXIMUM 
SE DÁ Z KAŽDÉHO PROSTORU

V  čem považujete svoji firmu 
za inovativní?
V holistickém přístupu k přáním klienta – 
splnit jeho nároky a požadavky, které umí 
defi novat, a zároveň ho obrátit hlouběji 
k vlastní pravdivosti a hlubším potřebám 
vyvíjejících se v čase s ohledem na udr-
žitelnost v hmotné i ideové rovině. Tvor-
bou harmonického prostředí vracím lidi 
zpátky k plnému životu a jejich potenci-
álu. Harmonické bydlení není jen harmo-
nie tvarů, barev a struktur, ale hlavně je 
to o harmonii mezi prostředím a potře-
bami člověka.

Co vás k  podnikání vedlo? Co byl 
ten impulz?
Pracovala jsem pro vzdělávací agentury 
na různé formy dohod a zaměstnanecký 
poměr pro mě začal být nevýhodný. Živ-
nosti jsem se hodně bála, odvody, daně 
a byrokracie, ale teď vidím, že to vůbec 
není tak hrozné, jak se to jeví z pozice 
zaměstnance :). Možnost vydělat si více 
a tvořit zisk stojí za to riziko, že někdy 
je práce málo a tedy i peněz. Nejvíc pro 
mě znamená svoboda, nemusím nikoho 
žádat o dovolenou, nikomu vysvětlovat 
proč a co dělám, nikdo mě nekontroluje. 
Jenom klienti (smích).

Proč podnikáte právě v  Karlovar-
ském kraji?
Přistěhovala jsem se před 4 roky ze Slo-
venska za svým současným manželem, 
měl zde zakázky, stavěl dřevostavby 
v okolí Mariánských Lázní, teď se věnuje 
spíše truhlářským pracím. Tady jsme se 
usadili a tady také pracujeme a podni-
káme. Je to překrásné místo, jsme tady 
rádi. Mnoho své práce dělám online pro 
klienty v rámci celého Česka a Sloven-
ska, takže jsem šťastná, že ji můžu dělat 
v prostředí, které mi vyhovuje.

Mohla byste zhodnotit, jaké má podni-
kání v našem kraji plusy a mínusy?
Za velké plus považuji blízkost Německa, 
lidé mají možnost najít lépe placenou 
práci tam, ale žijí tady a přinášejí do regi-
onu peníze pro podnikatele ve službách 
a řemeslníky jako jsme i my s mužem. 
Dokonce i odchod mladých ambiciózních 
lidí z regionu vnímám jako plus pro nás, 
máme méně konkurence a víc času na 
naše děti (úsměv). Nevýhody moc nevní-
mám, podnikáme na regionální úrovni, 
je to dobré, po našich službách je pořád 
poptávka. Podnikala jsem na Slovensku 
v Banské Bystrici, také to není nejbo-
hatší region v zemi, ale funguje podobně. 

Výhodou je velmi podobná legislativa, zdá 
se mi dokonce, že v ČR je to pro podni-
katele jednodušší.

Co vám podnikání dalo?
Svobodu, schopnost nést riziko a moc 
převzít odpovědnost za vlastní život. Není 
to vždy lehké, ale už bych to nevyměnila za 
pochybné sociální jistoty a potřebu odpo-
vídat se někomu ve vertikální hierarchii.

PODNIKATELSKÉ PŘÍBĚHY
V našem kraji podniká a tvoří celá řada fi rem, kreativců, zkrátka lidí, kteří mají skvělé a ori-
ginální nápady. Někteří z nich jsou dnes dobře známí, o dalších určitě brzy uslyšíte. Anebo se 
můžete seznámit s jejich podnikatelskými příběhy na stránkách Krajských listů.

V našem kraji podniká a tvoří celá řada fi rem, kreativců, zkrátka lidí, kteří 
mají originální nápady a plány. Někteří jsou dnes již dobře známí, o dalších 
určitě brzy uslyšíte. Na stránkách Krajských listů si o nich můžete přečíst 
v našem seriálu Podnikatelské příběhy připraveném ve spolupráci s Karlo-
varskou agenturou rozvoje podnikání a kampaně Žijeme regionem. O příběh 
své cesty vedoucí od ekonomiky přes psychoterapii až po designérství se s 
námi podělila Staňka Miková. Navrhuje interiéry i zahrady pro harmonické 
bydlení s 3D vizualizacemi a do budoucna plánuje zabezpečovat také samotné 
realizace svých návrhů. „Vytěžit maximum potenciálu pro jeho uživatele se dá 
z každého prostoru a mně dělá ohromnou radost přinášet lidem v jejich vlast-
ních domovech i fi rmách změnu k lepšímu,“ říká.
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NÁZORY

Markéta Monsportová
krajská zastupitelka za Piráty

FAIR PLAY
Od 22. do 26. ledna se uskutečnil v Krkonoších 20. 
ročník Olympiá dy dě tí  a mlá dež e. Měla jsem čest 
vedení kraje na olympiádě zastoupit a sledovala 

jsem zápolení jak na svahu, tak na běžkařském 
stadionu nebo ledové ploše. Byl to velmi inspira-
tivní zážitek a žasla jsem nejen nad výkony dětí, 
ale i jejich trenérů, rodičů a doprovodných týmů. 
Účast na olympiádě není zadarmo, ale je tvrdě 
vydřená. To bylo zřejmé na každém kroku a velmi 
mě překvapila celková atmosféra závodů, ukáz-
něnost dětí a zdravá soutěživá atmosféra. Děti 
se vzájemně podporovaly, fandily si a mnohdy 
to bylo až dojemné. Užívaly si jedinečnou atmo-
sféru, potkávaly úspěšné sportovce i nové přá-
tele, navštěvovaly zajímavé debaty a měly bohatý 
doprovodný program.
Často bylo zmiňováno, že hlavním cílem této 
akce je dát dětem motivaci chtít něco dokázat, 
pracovat na sobě a taky zařadit pohyb a hodnoty 

fair play do svého každodenního života.  Na fair 
play byl během olympiády kladen velký důraz. 
Rovná a čistá hra je základním předpokladem 
sportovního zápolení, které obsahuje dodržování 
pravidel, sportovní chování, pomoc druhému 
závodníkovi atd. Prokázání fair play je, když 
sportovec např. úmyslně ohrozí své umístění/
bodování v závodě, aby pomohl jinému závod-
níkovi, kterého postihla nečekaná komplikace, 
ale také uznání porážky a celkové klidné a pro-
fesionální vystupování. Na závěrečném ceremo-
niálu Cenu fair play získal třináctiletý lyžařský 
orientační běžec Matěj Čečka, který nedopat-
řením přišlápl lyži svému soupeři, následně 
ho však pustil před sebe. Heslem oslavy 20 let 
ODM bylo „Formovat životní vítěze“. Lidi, kteří 

Bc. Jan Picka
krajský zastupitel za Volbu pro kraj

BEZPEČNOST V MENŠÍCH OBCÍCH 
KARLOVARSKÉHO KRAJE OPĚT JEN 
V RUKÁCH SDÍLENÉ MĚSTSKÉ POLICIE
Bezpečnostní situace v okresech našeho kraje 
je rozdílná. Svědčí o tom i anketa o potřebnosti 
zřízení a podpory nových městských policií, 
kterou zpracovala krajská Komise bezpečnosti 

a prevence kriminality. Komise tak reagovala na 
podnět můj a starostky obce Libavské Údolí Petry 
Gajičové. Cílem naší aktivity bylo nalezení kraj-
ské podpory obcím, jimž jejich rozpočet nedo-
voluje zřídit obecní či městskou policii a zvýšit 
tak bezpečnost a zajištění veřejného pořádku 
na jejich území.  
Jak jsme předvídali, největší zájem o zapojení do 
projektu vyjádřili starostky a starostové okresu 
Sokolov, následoval okres Cheb a nejmenší 
poptávka je v okrese Karlovy Vary. Výsledky jsme 
společně s paní starostkou Gajičovou a předse-
dou komise představili panu hejtmanovi Petru 
Kulhánkovi a ocenili jsme přístup, kdy jsme spo-
lečně hledali způsoby, jak situaci pomoci. Ze 
všech diskutovaných návrhů nám nejvíce reali-
zovatelný přišel ten, kdy pomoc kraje bude spo-
čívat ve fi nanční podpoře při pořízení prvotního 
a nezbytného vybavení strážníka, přičemž tzv. 

pilotní projekt měl zamířit na nejpostiženější 
Sokolovsko. K mému zklamání však následně 
vedení kraje neschválilo přímou fi nanční pod-
poru na realizaci pilotního projektu a pouze 
navrhlo navýšit dotační program prevence kri-
minality o pomoc při zřízení sdílené městské 
policie. Znamená to tak, že jedinou možností je 
žádost o individuální dotaci a navíc ještě limi-
tovanou hranicí 200 tis. Kč. Bohužel, navíc tyto 
fi nance nelze použít právě na úmysl projektu, 
kterým je nákup výstroje strážníka.  Zoufalým 
obcím, které v některých případech zvažovaly 
dokonce hlídání svého majetku bezpečnostními 
agenturami, zbývá tedy opět jediné. Doufat, že se 
na spolupráci domluví s městy, kde již městskou 
policii mají. Příkladem za všechna budiž Sokolov, 
kde na základě smlouvy již dlouhodobě strážníci 
pomáhají v Lomnici, Svatavě, Dolním Rychnově 
nebo na Březové.

Ing. Vít Hromádko
krajský radní pro oblast rozvoje venkova za SNK1

ZÁSTUPCE MALÝCH OBCÍ JE VE VEDENÍ 
KRAJE POPRVÉ V HISTORII
V prosinci 2022 uplynuly dva roky od oka-
mžiku, kdy má politické hnutí SNK1- Starostové 
našeho kraje zástupce ve vedení Karlovarského 
kraje. Je to snad poprvé v historii, kdy je ve 
vedení kraje zástupce malých obcí. 
I když byl vznik funkce radního pro oblast 

rozvoje venkova a zemědělství, tzv. funkce bez 
portfeje (příslušný radní nespravuje žádný 
konkrétní odbor, ale spolupracuje se všemi 
odbory napříč krajským úřadem) opozicí kri-
tizován, od doby vzniku bylo učiněno mnoho 
důležitých kroků k podpoře aktivit směřujících 
právě k rozvoji malých obcí od Krušnohoří po 
Slavkovský les, Ašský výběžek nebo Mariánsko-
lázeňsko. Díky této funkci tak dostávají i malé 
obce možnost přenést a řešit své problémy na 
krajské úrovni. Já osobně jsem za tuto možnost 
velmi rád, neboť se jako starosta obce Hájek 
posledních 20 let aktivně v této oblasti pohy-
buji a vím, že některé problémy malých obcí 
jsou bez podpory kraje jen těžko řešitelné.  
Mezi nejdůležitější počiny uplynulých dvou 
let se dá zahrnout téměř 90 výjezdů za sta-
rosty obcí Karlovarského kraje, které jsme 
společně s hejtmanem Petrem Kulhánkem 
podnikli. Podařilo se prosadit důležité změny 

v pravidlech dotačního Programu rozvoje ven-
kova, tzv. programu POV. Poprvé v roce 2022 
disponoval program POV částkou á 250.000 
Kč pro každou obec do 3 000 obyvatel pro 
následující 3 roky. V rámci tohoto programu si 
také nově mohou obce samy rozhodnout, zda 
si tuto částku vyčerpají v jednotlivých letech, 
nebo například kumulativně, tzn. „našetří“ 
si částku 750.000 Kč, kterou ve třetím roce 
uplatní najednou v případě větší investice. 
Pro rok 2023 je připravena další změna, a to 
rozšíření programu na obce a města do 10 
000 obyvatel. 
V roce 2022 byla alokace Programu obnovy 
venkova navýšena oproti roku 2021 z 24 na 35 
mil. Kč. V roce 2023 Karlovarský kraj počítá 
s opětovným navýšením, a to na částku 42,25 
mil. Kč.  Doufám, že i následující dva roky se 
bude dařit prosazovat a realizovat další body 
důležité pro rozvoj venkova tohoto regionu. 
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NÁZORY

Olga Haláková
členka Rady Karlovarského kraje pro oblast kul-
tury a památkové péče za koalici ODS s podporou 
Soukromníků a KDU-ČSL

AKTUÁLNÍ INFORMACE Z OBLASTI 
KULTURY A PAMÁTKOVÉ PÉČE
V letech 2021 – 2023 Karlovarský kraj výrazně 
zvýšil finanční podporu v  oblasti kultury 
a památkové péče. Výzvy k čerpání dotací, vyhla-
šované vždy na konci předcházejícího roku, zlep-
šily podmínky pro  průběh podpory. Úspěšní 
žadatelé tak získají fi nanční prostředky dříve 
než v minulých letech a mohou se lépe při-
pravit na plánované kulturní aktivity a obnovy 

kulturních památek. V oblasti kultury a památ-
kové péče byly pro rok 2023 navýšeny dotace  na 
kulturní aktivity o 1 a půl milionu korun, na cel-
kovou alokaci 6 milionů korun. Podpora obnovy 
kulturních památek v našem regionu získala 
za poslední tři roky o  7 a půl milionu více a je 
schválena na celkem 20 milionu korun. Považuji 
to za velmi důležité, protože v našem regionu 
se nachází velké množství památek v havarij-
ním stavu a jak vlastníci, tak i Karlovarský kraj 
vkládají do záchrany historického dědictví velké 
úsilí. V letošním roce bude podpořeno zhruba 
110 památkových objektů. Dalším velmi úspěš-
ným krajským dotačním titulem je Program pro 
děti a mládež, ve kterém pomáháme školám 
našeho regionu při návštěvách divadel, zají-
mavých přírodních památek atd. Finanční výše 
celkové alokace v roce 2023 je celkem 5 milionu 
korun. Další dotační titul vydávání neperiodic-
kých publikací umožní zaznamenat dění v kraji, 
jeho historii a  je přirozenou součástí a doplň-
kem role kronik. Publikace vydány s podporou 
Karlovarského kraje budou vystaveny v Muzeu 
v Karlových Varech, vernisáž se bude konat 22. 

března 2023 od 17 hodin. V souvislosti s připra-
vovaným otevřením Císařských lázní v Karlových 
Varech se odbor kultury věnuje nové muzejní 
expozici lázeňství. Její součástí bude prezentace 
původní podoby koupelen, dále císařská kou-
pelna a úchvatný Zanderův sál, ale i sám objekt 
Císařských lázní. V atriu budovy se staví mul-
tifunkční sál pro koncerty, fi lmová představení 
a další kulturní akce. V této národní kulturní 
památce získá své sídlo i Karlovarský symfonický 
orchestr. V polovině letošního roku 2023 se celá 
budova zpřístupní veřejnosti. 
Ještě bych ráda zmínila, že v odboru kultury pra-
cujeme na vzniku nového kulturního projektu 
pod názvem „Festival bez hranic“, který připra-
vuje Karlovarský kraj ve spolupráci s regionál-
ními umělci a s partnery ze Saska a Bavorska. 
A velmi ráda bych poděkovala našim krajským 
muzeím a galeriím v Chebu, Sokolově a Kar-
lových Varech a Krajské knihovně v Karlových 
Varech, které vykonávají pro náš region vyni-
kající práci a připravují hojně navštěvované 
krásné výstavy, nové projekty, rekonstrukce 
a modernizace.

Karla Maříková
poslankyně a krajská zastupitelka za SPD

KRAJ, NA KTERÝ SE ZAPOMNĚLO
Nově zvolený prezident Petr Pavel by měl jako 
první navštívit Karlovarský kraj. Jsou to zrovna 
Ústecký, Moravskoslezský spolu s Karlovarským 
krajem, kde Petr Pavel nezvítězil v prezident-
ských volbách, a zároveň jde o tři regiony, které 
jsou strukturálně postiženy. Naskýtá se tedy 
otázka, zda je návštěva míněna jako prezen-
tace své osoby, nebo zda jsou úmysly skutečně 

pomoci našemu kraji. Od návštěvy nově zvole-
ného prezidenta si mnozí hodně slibují a dou-
fají, že konečně bude zaměřena větší pozornost 
k nejmenšímu kraji co do počtu obyvatel a struk-
turálně postiženému. Když se řekne Karlovarský 
kraj, asi každý si představí Mezinárodní fi lmový 
festival, lázně a Becherovku. Náš kraj však dlou-
hodobě zápasí s celou řadou problémů a často 
je zmiňován jako historicky nejhorší kraj. Je tu 
nejnižší průměrná mzda, což je notoricky známé. 
Protože tu jsou dlouhodobě nízké mzdy, tak jsou 
tu i nejnižší důchody v Česku. Je tu také méně 
podnikatelů, než je běžné. Máme malou vzdě-
lanost, ambicióznější část mladých lidí z kraje 
odchází za lepšími možnostmi. Náš kraj trápí 
také nejnižší životní úroveň. Z těchto a dalších 
důvodů si politici od návštěvy nově zvoleného 
prezidenta mnoho slibují. Očekávají pomoc 
a upření větší pozornosti na náš region. Nutné je 
však si také uvědomit, jaké pravomoci prezident 
má a co je v jeho možnostech změnit a jak kraji 

pomoci. Návštěva nově zvoleného prezidenta 
určitě pomůže soustředit pozornost na náš kraj 
a pomůže otevřít problematiku, která Karlovar-
ský kraj trápí. S řešením však musí přijít vedení 
kraje ve spolupráci s městy a obcemi a začít se 
musí už od samého začátku, tedy od školství. 
Karlovarský kraj je totiž jediný v Česku, který 
nemá svou vlastní vysokou školu, přestože v něm 
působí pobočky jiných škol. Studium na vysoké 
škole je častý důvod, proč mladí lidé z regi-
onu odcházejí a už se do něj nevracejí, jelikož 
nenacházejí po studiu uplatnění. Je nutné proto 
budovat obory, které by byly pro lokalitu typické 
a v ostatních krajích málo rozšířené. To je jen 
jeden z příkladů, kde je nutné začít, nelze tedy 
čekat, že prezident náš kraj svou návštěvou spasí, 
ale jeho návštěvu musíme vnímat jako příleži-
tost, že se na kraj upře větší pozornost a s tím 
přijdou nové výzvy a investoři. A jak to v životě 
platí, pokud vedení kraje nechytne příležitost 
„za pačesy“, tak mu žádný spasitel nepomůže.

budou úspěšní i za hranicemi sportu. Zdravou 
populaci se správnými návyky.  Byla jsem velmi 
hrdá na naši výpravu a všem členům gratuluji za 
výbornou účast a skvělou reprezentaci našeho 
kraje. Také bych chtěla poděkovat za možnost 
zažít tak hezkou atmosféru, načerpat  inspi-
raci a vzít si z dětí dobrý příklad. Děkuji také 
všem dospělým, kteří se dětem ve svém volném 
čase věnují. Je to nedoceněná aktivita, ale přitom 
nesmírně důležitá.

Přála bych si, aby i děti, které nemají tak dobré 
zázemí, podporu, dostatek talentu, nebo i přesto, 
že všechny tyto předpoklady splňují a nepodařilo 
se jim na olympiádu probojovat, na zdravé soutě-
žení nezanevřely. Bez přiměřené dávky soutěžení 
by  byl život o dost fádnější a chudší. Soutěživost 
není žádná novinka. Boj o teritorium či potravu 
provází lidstvo od nepaměti a v současnosti ji 
zdaleka nepotkáváte jen na hřištích. O slávu, 
peníze či jen dobrý pocit z  triumfu soutěží 

jednotlivci i týmy, zpěváci, architekti, vědci…
Zvlášť „zábavné“ je zavilé soupeření mezi poli-
tiky. Ve stejném čase, kdy probíhala olympi-
áda, vrcholil také boj o prezidentský post. Mám 
radost, že i zde zvítězil „závodník“, který vsadil 
na férový boj.  Život ale sám o sobě často fér 
nebývá. My se ovšem můžeme pokusit prvky fair 
play hry do života občas zařadit. Začít můžeme 
sami u sebe a hned!
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Den plný zábavných vzdělávacích aktivit, 
inspirativních přednášek a rozhovorů 
se zajímavými osobnostmi z Karlovar-
ského kraje, představení budoucnosti 
v  podobě e-mobility a  nejnovějších 
trendů v oblasti udržitelnosti a chyt-
rých energií – přesně tak bude vypadat 
3. ročník akce Kraj dokořán, na které roz-
hodně nesmíte chybět.
Kraj dokořán se bude konat v  pátek 
23. června a program bude opět nabitý 
a velmi pestrý. „Každoročně se snažíme 
program zaměřit na některé z aktuál-
ních témat. Proto jsme se letos rozhodli, 

že se celý den ponese v duchu tématu 
Karlovarský kraj - udržitelný. Zaměříme 
se na budoucnost našeho regionu, eko-
logii a například také cirkulární ekono-
miku. Edukativní aktivity, které budou 
připraveny pro všechny věkové katego-
rie, budou mít za úkol návštěvníky nejen 
vzdělávat, ale také pobavit,“ uvedl hejt-
man Karlovarského kraje Petr Kulhánek.     
Ani letos nebude chybět přehlídka úspěš-
ných regionálních kapel, skvělé občer-
stvení a stínování ředitelky krajského 
úřadu a hejtmana Karlovarského kraje. 
Zahrada za hlavní budovou se promění 

v dílny ReDesignu, kde se budou moci 
návštěvníci seznámit prostřednictvím 
agentury 4K s oblastí kulturně kreativ-
ních průmyslů a vyrobit si předměty 
z nejrůznějšího odpadového materiálu, 
který tak nalezne další využití. Součástí 
celodenní akce bude letos poprvé vyhlá-
šení výsledků ankety Osobnost Karlovar-
ského kraje.
Program začne v 10 hodin a potrvá do 
večerních hodin. Podrobnější informace 
naleznete již brzy na krajských sociálních 
sítích, na krajském webu a na webových 
stránkách akce krajdokoran.cz.

JIŽ POTŘETÍ SE OTEVŘE KRAJ DOKOŘÁN
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OCHRANA KRUŠNÝCH HOR 
JE VELKÉ TÉMA
Posledními velkými horami bez ochrany jsou 
v České republice Krušné hory. 
To se ale může změnit.

Klady a zápory vyhlášení Chráněné kra-
jinné oblasti
Existuje řada kladů, ale i záporů vyhlášení 
CHKO Krušné hory. Je mnoho zájmových 
skupin, které se k tomuto tématu chtějí 
vyjádřit. I proto vznikla odborná Pra-
covní skupina CHKO Krušné hory, jejímž 
stálým hostem je Ing. Martin Vinš (rodilý 
Karlovarák, odborník na téma životního 
prostředí z hnutí Volba pro kraj, před-
seda Komise životního prostředí a obno-
vitelných zdrojů Karlovarského kraje 
a místopředseda Pracovní skupiny pro 
problematiku odpadového hospodářství). 
Skupina má za úkol připravit profesio-
nální materiál pro Komisi životního pro-
středí a následně Radu Karlovarského 
kraje. Ten bude podkladem pro další 
jednání nejen uvnitř kraje vůči obcím, 

ale také navenek k Ministerstvu život-
ního prostředí.
Setkání se pravidelně účastní zástupci 
obcí, státní správy, ochránci, majitelé 
pozemků a odborníci na dané téma. Jejich 
společným cílem je vyhodnotit možná 
omezení, ale i výhody a příležitosti vyhlá-
šení CHKO.

Jak vzniká CHKO?
CHKO vznikají z iniciativy Ministerstva 
životního prostředí. Agentura ochrany 
přírody a  krajiny podle jeho zadání 
vypracuje podklady o podobě zamýšlené 
chráněné oblasti. Záměr poté projed-
nává s příslušnými obcemi a kraji a také 
s vlastníky nemovitostí dotčených zámě-
rem. Vyhlášení CHKO nakonec schvaluje 
svým nařízením vláda.

V Česku je momentálně 26 chráněných 
krajinných oblastí, které pokrývají 15 % 
rozlohy země. Samotné Krušné hory se 
rozkládají podél hranice s Německem 
a mají rozlohu 6000 km2, přičemž na 
české straně je zhruba čtvrtina.
Za chráněnou krajinnou oblast lze podle 
zákona o ochraně přírody a krajiny vyhlá-
sit rozsáhlé území s harmonicky utváře-
nou krajinou, charakteristicky vyvinutým 
reliéfem, významným podílem přiro-
zených ekosystémů lesních a trvalých 
travních porostů, s hojným zastoupe-
ním dřevin, popřípadě s dochovanými 
památkami historického osídlení.

Věděli jste, že...
Krušné hory, to jsou mj. bukové lesy, smr-
činy, náhorní plošiny s pestrými loukami. 
Po Šumavě mají druhá největší rašelini-
ště, která u nás patří k těm neohroženěj-
ším místům. Nachází se zde také vzácný 
tetřívek obecný, kterého v Česku žije 
několik posledních stovek kusů. a také 
neobvyklé rostliny jako tučnice obecná 
či rosnatka anglická.

Ministerstvo životního prostředí spolu s Agenturou ochrany přírody a krajiny 
pokračují v krocích, na jejichž konci může být vyhlášení Chráněné krajinné 
oblasti (CHKO) Krušné hory. Pokud bude záměr schválen, stanou se Krušné 
hory pravděpodobně největší CHKO v zemi. Aktuálně je proces ve stádiu jed-
nání s regiony a přípravy posudků odborníků.
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V Komárově u Toužimi stojí farní kostel 
sv. Vavřince, který vznikl již v polovině 
14. století. Po rekatolizaci kostel fungo-
val do roku 1850 jako fi liální (v roce 1750 
byl pozdně barokně přestavěn), poté zde 
byla znovu zřízena farnost. V 50. letech 
byl kostel opuštěn, zdejší farnost zanikla 
sloučením s toužimskou farností. Filiální 
kostel postupně chátral, vnitřní zařízení 
bylo ničeno a rozkrádáno, v 90. letech 20. 
století bylo odcizeno veškeré vybavení 
včetně barokních oltářů a lavic. Do konce 
roku 2018 byl v majetku Římskokatolické 
farnosti Toužim, nyní je v majetku slou-
čené Římskokatolické farnosti Bochov.

Schierlovi v akci
Před několika lety se do Komárova pře-
stěhovali manželé Jiří a Lenka Schierlovi, 
kteří koupili bývalou rychtu č.p. 12, která 
je zřejmě nejstarší stavbou lidové archi-
tektury v České republice. Tato rychta 
s krčmou, dnešní areál usedlosti č.p. 12, 
která je současně významnou památ-
kou středoevropského významu, která 
je tvořena obytným stavením, sýpkou 
a stodolou.  Manželé Schierlovi se ihned 
po nastěhování do Komárova začali zají-
mat i o místní kostel a začali ho oživovat 
akcemi k  jeho záchraně. Místní farnost 
pomocí plzeňského biskupství a Karlo-
varského kraje postupně opravuje tuto 
vzácnou památku. Nyní do příběhu vstu-
puje Spolek Němců v Čechách z Nečtin. 
Ty sice nejsou v Karlovarském kraji, ale 
protože jsou to „Egerlanďáci“, kteří žili do 
roku 1945 v drtivé většině právě v tomto 
kraji na západě České republiky, tak jsou 
tam činní. 

Němci z Nečtin a z Německa v Komárově
Jedním z členů Spolku Němců je i otec 
a syn Fechterových. Jejich rodina vlast-
nila do roku 1945 právě usedlost č. 12 
a  již několik let se se Schierlovými přá-
telí. Tlumočníka a spojnici dělám já, což 
je pro německou menšinu typické, pro-
tože je dvojjazyčná. Svátek sv. Vavřince 
se v Komárově konal 14. srpna 2022. Na 
tuto slávu byl připraven bohatý kulturní 
program a mši svatou celebroval dokonce 
emeritní biskup Plzeňské diecéze Mons. 
František Radkovský. Spolek Němců chtěl 
alespoň trochu k té slávě pomoci, a tak 
předseda Richard Šulko vyrazil do Komá-
rova ve svém Egerlandském kroji, a i se 
spolkovou vlajkou, aby trochu „zkrášlil“ 
mši svatou. Z Německa přijel potomek 
z usedlosti č. 12 Jakob Fechter i s přítel-
kyní Nelou. Bylo to příjemné setkání, kde 
si nynější obyvatelé vyměňovali zkuše-
nosti s německým potomkem vyhnaných 
Němců, který znal Komárov jen z vyprá-
vění a z fotografi í, které měl i s sebou.
O tomto setkání jsem napsal článek do 
Sudetoněmeckých novin. 

Komárovský zázrak
Střih: 16. listopadu 2022 jsem obdržel 
e-mail: 
„Jmenuji se Christoph Rödig. Jsem knězem 
v oblasti Rýna-Mohanu. Můj tatínek se 
narodil v roce 1944 v Buči a byl pokřtěn 
v komárovském kostele. Četl jsem váš článek 
o Vavřinecké slavnosti v Komárově a viděl 
jsem, že se opravuje střecha kostela. Pro-
tože jsem před několika měsíci oslavil kulaté 
jubileum, rád bych přispěl na opravu kos-
tela. Můžete mně prosím napsat, na koho 

se mám obrátit?“
Protože jsme i my aktivní křesťané, znám 
samozřejmě i duchovního správce tam-
ního kostela, kterým je P. Mgr. Józef 
Franciszek Szczepaniak, CMF. Potíž 
s převodem EUR na český účet a kurzo-
vou ztrátu vyřešil účet v Německu a již 
16. ledna 2022 jsem v Bochově na faře pře-
dával fi nanční dar P. Szczepaniakovi. 
Na tomto malém „zázraku“ je vidět, jak 
může jedna malá menšina díky spolupráci 
s majoritou a i třeba přes hranice pomoci 
dobré věci. Ano, menšiny jsou obohace-
ním každé společnosti. Toto je jen jeden 
z příkladů, proč to tak je. 

Richard Šulko
předseda Spolku Němců v Čechách 

a člen Výboru pro národnostní menšiny 
v Karlovarském kraji

JAK NĚMECKÁ MENŠINA 
ZACHRAŇUJE V KRAJI PAMÁTKY
Německou menšinu v Karlovarském kraji tvoří občané německé národnosti, 
kteří i po roce 1945 zůstali ve své vlasti. Byly to čtyři skupiny lidí: antifašisté, 
odborníci, lidé ze smíšených manželství a lidé, kteří byli potřeba i na tu nej-
těžší práci jako například v zemědělství. Tito lidé jsou z velké části hluboce 
věřící a víra jim pomáhala zvládnout ty nejhorší situace v životě, když se 
například stali po roce 1945 občany druhé kategorie. Občas i dnes se na tyto 
lidi, kteří i přes příkoří, které zažili, poctivě pracují a dobře vychází se svými 
českými sousedy, dívá jako na ty, kteří mohou za nacistická zvěrstva za druhé 
světové války. Vzhledem k tomu, že i většině těchto lidí byl zkonfi skován 
majetek a často byli nuceně přesídleni do jiné části republiky, tak mají velmi 
nadstandardní vztah například ke svému kostelu, kde byli pokřtěni a přijali 
i další svátosti. O příběhu jednoho takového kostelíka bych rád povyprávěl. Předávání daru. Foto: Richard Šulko

V Komárově při mši svaté (zleva) var-
hanice Ladislava Pfeferová, Richard 
Šulko s vlajkou, P. Klaus. Oehrlein 
z Würzburgu, Mons. František Rad-
kovský a P. Mgr. Józef Franciszek Szc-
zepaniak, CMF. Foto: Jiří Schierl
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Závodila ve třech disciplínách, ovládla dvě 
z nich. Řeč je o mladé snowboardové naději 
Anně Tomanové. Reprezentantka Karlovar-
ského kraje nenašla přemožitelku v kate-
gorii mladších dívek ve slopestylu, ani ve 
snowboardcrossu. Před každou jízdou se 
řídí především jednou věcí – nestresovat 
se. Jednou by se chtěla nominovat na velkou 
olympiádu. 
Tomanová svou spanilou jízdu Olympiá-
dou dětí a mládeže odstartovala hned první 
závodní den 7. příčkou v paralelním obřím 
slalomu. V  průběhu dění však dvakrát 
vystoupala na stupně vítězů. „Více si vážím 
asi té medaile ze slopestylu, ale náročnější 
pro mě bylo získat zlato ve snowboard-
crossu,“ povídala po závodech. Má to své 
vysvětlení, v budoucnu se chce zaměřit pře-
devším na slopestyle. 
Ze svých výkonů má dobrý pocit. „Jsem moc 
spokojená, povedlo se mi všechno, co jsem 

chtěla.“ Přesný recept na úspěch ani taktiku 
nemá, jedna věc je u ní ale jasná. „Hlavní 
je, aby se člověk před jízdou nestresoval,“ 
vysvětlovala a s úsměvem dodala: „Což se 
mi ale občas nedaří.“
Mezi závodníky podle Tomanové panují 
hezké vztahy. „Určitě jsme spíš parťáci než 
rivalové, ale myslím si, že je jasné, že vyhrát 

chce každý. A je jedno, jestli vedle vás jede 
kamarád nebo kdokoli jiný.“ 
Plány do budoucna má mladá naděje 
velké a ve svých snech má jasno. „Jednou 
bych se chtěla dostat na velké olympij-
ské hry a  také na X Games.“ Anniným 
vzorem je novozélandská snowboardistka 
Zoi Sadowski-Synnottová.
Atmosféru na ODM si dvojnásobná zlatá 
medailistka chválí. „ Je to tu moc fajn. 
Hlavně jsem potkala spoustu super lidí 
a poznala nové kamarády.“
Karlovarský kraj opět potvrdil, že ve snow-
boardu má mnoho šikovných sportovců. 
Další stříbro ze snowboardcrossu přidal 
Samuel Fejgl, bronz Martin Plch. Během 
zimní edice ODM karlovarští reprezen-
tanti získali celkem 21 medailí (6x zlato, 3x 
stříbro, 12x bronz) a skončili na konečném 
7. místě.
 Anna Wagenknechtová

PŘES STO SAD MEDAILÍ BYLO ROZDÁNO V RÁMCI OLYMPIÁDY DĚTÍ A MLÁDEŽE. 
OD 22. DO 26. LEDNA SE MĚSTA HRADEC KRÁLOVÉ, ŠPINDLERŮV MLÝN, VRCHLABÍ, 
NOVÁ PAKA A TRUTNOV PROMĚNILA V OLYMPIJSKÁ STŘEDISKA, KTERÁ PŘIVÍTALA 
1151 MLADÝCH TALENTŮ. KARLOVARSKÝ KRAJ OBSADIL SEDMÉ MÍSTO V CELKOVÉM 
POŘADÍ KRAJŮ, A TO SE ZISKEM 21 MEDAILÍ. NĚKTERÉ MEDAILISTY SI TEĎ PŘEDSTAVÍME.

TOMANOVÁ OVLÁDLA DVĚ SNOWBOARDOVÉ DISCIPLÍNY

Do boje šel s  jasnou taktikou. „Potom, co 
jsem na startu viděl, že se jedná o  jeden 
z mapově jednodušších závodů, řekl jsem 
si, že to naperu běžecky,“ vyprávěl Lukáš 
Štěrba. Mladíkovi z Karlovarského kraje 
jeho taktika vyšla. Na zimní Olympiádě dětí 
a mládeže v Královéhradeckém kraji totiž 
získal bronz ve sprintu lyžařského orien-
tačního běhu.
Štěrba potvrdil rodinnou sílu v orientač-
ních sportech. Na největší multisportovní 
akci pro mládež není poprvé, v roce 2022 
se zúčastnil letní edice ODM v Olomouc-
kém kraji. Pokračuje tak ve šlépějích svého 
staršího bratra, který se pyšní hned několi-
kanásobnou účastí na Olympiádě mládeže. 
„Odjakživa byl pro mě Marek inspirací.“ 
Na trati se nemusel prát jen se soupeři, ale 
i sám se sebou. „Po čtyřech kontrolách mi 
došlo a už jsem neměl moc sil,“ popisoval. 
„Samozřejmě to vždycky může být lepší, ale 

za svůj výkon jsem rád.”
Na letní ODM soutěžil Štěrba v klasickém 
orientačním běhu. Odmalička měl ke komu 
vzhlížet, jeho starší bratr se věnuje stejným 
sportům a na mládežnické olympiádě získal 
několik cenných kovů. „Měl jsem možnost 
od Marka odkoukat spoustu věcí, které se 
týkají například techniky. Navíc mě hnal 
dopředu, chtěl jsem se mu vyrovnat a doká-
zat, že budu ještě lepší než on.“ Bratři spolu 

nesoupeřili, naopak převažovala vzájemná 
podpora. „Stále se snažíme navzájem heco-
vat k lepším výkonům.“ 
Nakonec se každý vydal trochu jinou cestou, 
zatímco Marek se zaměřil hlavně na orien-
tační sporty, Lukáš se vidí spíše v běžec-
kém lyžování. Prozradil i své ambice do 
budoucna. „Chtěl bych získat titul mistra 
republiky právě v běhu na lyžích.“ Vzdát 
se však nechce ani své další disciplíny. 
„Určitě to chci skloubit právě s orientač-
ním během a užívat si oba sporty, dokud to 
bude možné.“
Orientační sporty jsou u Štěrbových již 
dlouhou rodinnou tradicí, věnovali se jim 
už Lukášovi prarodiče. Nejen oni jsou jeho 
vzorem. „Vzhlížím k Petteru Northugovi, 
byl to famózní běžkař a jeden z nejlepších 
sprinterů. Je neskutečné, kolik vítězství na 
mistrovství světa získal,“ dodal nakonec.
 Anna Wagenknechtová

LYŽAŘ ORIENŤÁK ŠTĚRBA PŘEBÍRÁ RODINNÉ ŽEZLO
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ROZHOVOR

Co mládežnická olympiáda, to cenný kov. 
Karlovarská skicrossařka Nela Apolínová ale 
závodí hlavně pro radost. „Sport není jen 
o medailích, hlavní je si to užít a potkat se 
s ostatními závodníky.“ Apolínová se Olym-
piády dětí a mládeže zúčastnila už podruhé, 
v roce 2020 brala stříbro, letos svůj výkon 
ještě vylepšila a získala zlato.
Na svahu se Nele dařilo od samého začátku, 
vyhrála všechny jízdy. „Dokonce tam byl 
i nějaký náskok, za což jsem samozřejmě 
ráda,“ vyprávěla. Přitom předchozí den 
ze svého výkonu úplně nejásala. „Bojovala 
jsem sama se sebou, nebyla jsem stopro-
centně přesvědčená, že je to to nejlepší, co 
umím předvést.“ Pro ni nic neobvyklého 
„Často jsem den před závodem nespoko-
jená s tím, jak jedu, což je těžké na psy-
chiku,“ dodala.
Taktiku skicrossařka moc neřeší, nejdůle-
žitější je pro ni podpora. „Mým největším 
hnacím motorem jsou moji rodiče, kteří 
mě ve všem podporují, jsem jim za to moc 
vděčná.“ Další, co považuje za důležité, je 

zábava: „Chci, aby závodění bavilo nejen 
mě, ale také všechny lidi okolo.“
V době mezi jednotlivými Olympiádami dětí 
a mládeže, na kterých Apolínová soutěžila, 
posbírala spoustu zkušeností. „Dá se říct, že 
minule jsem se skicrossem teprve začínala, 
teď se v tom cítím mnohem lépe. Navíc mi 

trať tady ve Špindlu přijde o trochu jedno-
dušší,“ vysvětlovala.  Ke skicrossu se dostala 
docela náhodou, brzy ale zjistila, co ji napl-
ňuje. „Dostali jsme v oddílu šanci zkusit 
zazávodit a hned mě to chytlo.“ Příležitosti 
Nela využila a začala se nové zálibě věno-
vat naplno. To se jí vyplatilo. „Hned další 
rok jsem zajela Český pohár a potom jsem 
se nominovala na ODM.“ Od té doby vedle 
alpského lyžování dělá také skicross.  Na 
minulé zimní edici ODM závodila v domá-
cím prostředí, ale užívá si atmosféru také 
v Královéhradeckém kraji. „V Karlových 
Varech jsme měli větší zázemí a podporu, 
ale i sem nás přijeli podpořit fanoušci, za 
to jsme moc rádi. Taky mě těší, že jsme se 
podívali zase někam jinam,“ říkala. Navíc 
má radost, že zase může potkat kamarády 
z různých koutů Česka. Konkrétní ambice 
do budoucna Apolínová zatím nemá. „Chci 
se co nejdéle věnovat jak alpskému lyžo-
vání, tak skicrossu, konkrétní cíl nemám. 
Uvidíme, co bude dál.“
 Anna Wagenknechtová

NEJVĚTŠÍM POHONEM PRO SKICROSSAŘKU 
APOLÍNOVOU JE PODPORA RODIČŮ

Mladý snowboarďák Samuel Fejgl si 
postupně podmaňuje všechny svahy. Nej-
dříve získal bronz v paralelním obřím sla-
lomu a svoji šikovnost potvrdil i další den, 
kdy na Olympiádě dětí a mládeže v Krá-
lovéhradeckém kraji bral třetí místo ze 
slope stylu. Samuela ke snowboardu při-
vedli rodiče.
Závod paralelního obřího slalomu jel Fejgl 
na Olympiádě dětí a mládeže vůbec poprvé, 
přesto skončil mezi nejlepšími. „Trénoval 
jsem to jenom jednou ráno na Klínovci, 
takže jsem byl z výsledku mile překvapený. 
Jsem rád, že jsem porazil i ty, kteří slalom 
trénují hodně,“ radoval se v cíli.
Na skvělý výsledek navázal hned druhý den 
ve slopestylu. Soutěž se pro Samuela vyvíjela 
skvěle, vyhrál kvalifi kaci, a tak do fi nálových 
jízd šel z prvního místa. S dalším vývojem 
závodník spokojený moc nebyl. „Určitě to 
mohlo být lepší, skoky jsem neměl tak na 
jistotu, jak jsem předpokládal,“ vysvětloval. 
Přesto z toho nakonec byla další bronzová 
medaile do sbírky.
Se snowboardem začínal už jako malý kluk, 

sportu se věnovali už Fejglovi rodiče. „Máme 
to v rodině. Mamka s taťkou na prkně taky 
jezdili, takže mě samozřejmě vzali na hory 
a začalo mě to bavit,“ vyprávěl. 
Začínal na domovském Klínovci, nyní je to 
kvůli podnebným podmínkám složitější. 

„Poslední dobou u nás moc sněhu není, 
takže celkem dost jezdíme do zahraničí,“ 
pokračoval. Nejčastěji cesty vedou do 
Rakouska. „Jsou tam super parky, výborný 
skoky a  všechno okolo. Trénovat tam 
je skvělý.“
Dvojnásobnému bronzovému medailistovi 
se zamlouvá i atmosféra ODM. „Přijde mi, že 
je to hodně udělané do té opravdové olym-
piády, což je super. Užívám si to tady, i park 
předčil moje očekávání.“
Olympiádou dětí a mládeže to pro Fejgla 
rozhodně nekončí: „Jednou bych se chtěl 
dostat na opravdu velké závody, třeba Svě-
tový pohár.“ Vzorem pro něj je právě jedna 
z tváří letošního zimního klání Kuba Hroneš. 
„To je pro nás v Česku bůh. Ze zahraničí mě 
baví třeba Marcus Kleveland.“
Ve stejné disciplíně Karlovarský kraj získal 
ještě tři medaile, kategorii mladších dívek 
ovládla Anna Tomanová, třetí místo star-
ších dívek patří Anně Chymčákové a bronz 
přidal ještě Martin Plch v kategorii starších 
chlapců. 
 Anna Wagenknechtová

FEJGL PO BRONZU: TRÉNOVAL JSEM TO JEN JEDNOU
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CESTY KRAJEM
Jáchymov, Boží Dar
Tradiční setkání zástupců kraje se starosty měst a obcí se uskutečnilo v lednu v Jáchymově a Božím Daru. K hejtmanovi Petru 
Kulhánkovi a radnímu pro oblast rozvoje venkova Vítu Hromádkovi se tentokrát přidala i radní Oľga Haláková a náměstci 
hejtmana Karel Jakobec a Vojtěch Franta. Program jednání obsahoval body, které spadají právě do jejich gescí. „Jsem velmi 
rád, že jsme se tentokrát vydali v posílené sestavě, protože problematika některých projednávaných témat je složitá a bylo 
proto potřeba, aby byli přítomni ti, kteří se v jednotlivých oblastech nejlépe orientují. Jedná se například o možnosti využívání 
národních dotačních titulů z oblasti kultury, životního prostředí a tématu UNESCO,“ uvedl hejtman Petr Kulhánek. 

Libá, Krásná, Podhradí
V rámci lednových cest po kraji zavítal hejtman Petr Kulhánek a radní Vít Hromádko také až na samý západ regionu, a to 
do obcí Libá, Krásná a Podhradí. Se starosty projednali nejdůležitější témata života v obcích. V Libé chystají velký projekt, 
který obsahuje stavbu nové radnice, úpravu křižovatky v centru, vybudování přechodu pro chodce a zastávky se zálivem pro 
autobusy. V Krásné byly zástupcům kraje představeny mimo jiné projekty na výstavbu školy, jež naváže na stávající budovu 
mateřské školy a bude disponovat malotřídkami pro 1. - 5. ročník ZŠ, dále také projekt komunitního domu pro seniory, kde 
mají vzniknout malé byty pro seniory. V Podhradí se snaží řešit kromě rozvojových ploch v majetku pozemkového úřadu také 
bezpečí chodců a s ním spojené nedodržování povolené rychlosti při průjezdu obcí. Podhradí již několik let investuje peníze 
do vybudování chodníků, přesto se nedaří nebezpečí eliminovat. Komunikace totiž pokračuje do sousedního Německa a je 
využívána zejména pendlery, kteří však porušují platné předpisy.

JAK SE ŽIJE V OBCÍCH
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GRATULOVAT K 106. NAROZENINÁM JE OPRAVDOVOU RARITOU
K neuvěřitelným 106. narozeninám přijel blahopřát paní Haakové z Karlových Varů 
hejtman Karlovarského kraje Petr Kulhánek. Přivezl jí kytici a koš plný nejrůzněj-
ších laskomin. 
Paní Haaková pochází původně ze Slovenska. V Karlových Varech však žije více než 
60 let, teď se svým synem. Společně opečovávají nejen svůj domek, ale také krásné 
udržovanou zahradu. Oslavenkyně vzpomínala na své dětství, kdy byla vybrána jako 
nejšikovnější zpěvačka ve třídě a chodila tak zpívat do kostela, kde byl její zpěv dopro-
vázen kostelními varhany. Paní Haaková si zpívá  slovenské lidové písničky i dnes, 
když má hotovou práci v domácnosti a na zahradě. 
Přejeme paní Haakové ještě jednou všechno nejlepší, mnoho zdraví a aby měla stále 
chuť si prozpěvovat.

OSLAVENKYNI BYSTE 103 LET ROZHODNĚ NETIPOVALI
Paní Marta Henclová oslavila 103. narozeniny. Radního pro oblast sociálních věcí, 
který jí přijel gratulovat, vítala s velkým úsměvem na tváři a s velkou radostí. Potěšena 
byla také květinou a košem s dobrotami, které dostala jako dárek od Karlovarského 
kraje. Oslavenkyně pochází z Vysokého Mýta, ale žila také v Praze či Čáslavi. Do Kar-
lových Varů se, dle svých slov, dostala pomocí odpovědi na inzerát, který nabízel práci 
i s bytem. Většinu života vykonávala kancelářské práce a působila v administrativě. 
Její manžel byl cestovním prodejcem, následně pak pracoval v obchodě. Ačkoliv již 
paní Henclové zrak nedovolí luštit její milované křížovky, ani si hrát na iPadu, stále 
si zachovává veselou mysl. Velmi ráda sleduje televizi a ještě radši je, když ji navštíví 
rodina. Má 2 dcery, 4 vnoučata a 7 pravnoučat. Paní Henclové přejeme mnoho sil 
a krásných okamžiků s milovanou rodinou.

KONDICI SI UDRŽUJE CVIČENÍM I VE 100 LETECH
Měsíc leden byl velmi bohatý na oslavy narozenin dlouhověkých obyvatel Karlovar-
ského kraje. Své 100. narozeniny oslavila také paní Jiřina Břízová, kterou navštívil 
v domově pro seniory v Dolním Rychnově radní pro oblast sociálních věcí Robert Pisár. 
Z květiny, dárkového koše a osobního dopisu s přáním od pana hejtmana měla osla-
venkyně velkou radost. Součástí každé takové návštěvy je vždy popovídání, v němž paní 
Břízová zavzpomínala na svůj život. Ačkoliv v domově žije již 12 let, původně pochází 
z Táborska, má dvě dcery a se svým manželem si užila krásných a úctyhodných 60 
let. Paní Břízová má velký všeobecný přehled, v dobré kondici se udržuje nejen kaž-
dodenním cvičením, chůzí do schodů, ale i pravidelným sledováním zpráv a zajímá 
se o politiku. Na otázku pana radního, co se jí líbí, nebo naopak nelíbí na dnešní době, 
jednoznačně odpověděla, že se jí nezamlouvá rychlost doby. Podle oslavenkyně by 
měli lidé zpomalit a projevovat si více vzájemné lásky. Paní Břízové přejeme pevné 
zdraví a mnoho pozitivního myšlení a chuti do života.

NEJVĚTŠÍMI KONÍČKY JSOU VYŠÍVÁNÍ A ZAHRÁDKA
Paní Terezie Zahrádková oslavila 100. narozeniny. Do Hroznětína, kde žije více než 
70 let, jí přijel popřát a předat dárky hejtman Petr Kulhánek. Paní Zahrádková je stále 
plná síly a její tvář zdobí milý úsměv, i když její životní cesta nebyla vždy zcela zalitá 
sluncem. Oslavenkyně má pět dětí, 11 vnoučat a 11 pravnoučat. Během života praco-
vala v bílé výrobě porcelánu v Merklíně. Dnes je jejím  největším koníčkem vyšívání, 
kterému se nejraději věnuje v létě na zahrádce. Velmi ráda luští křížovky a jak nám 
prozradila, dobrou náladu si udržuje také sledováním jen těch veselých pořadů v tele-
vizi. Paní Zahrádkové přejeme pevné zdraví a mnoho pohody.
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TIP NA VÝLET

ZIMNÍ DOVOLENÁ 
V NOVÝCH HAMRECH A PERNINKU

Nové Hamry
Nové Hamry představují malebnou hor-
skou vísku, která se rozprostírá v údolí 
řeky Rolavy a Bílého potoka  v nejzacho-
valejší části Krušných hor, na samém 
západě Karlovarského kraje. Díky sta-
bilním sněhovým podmínkám, přetr-
vávajícím mnohdy až do jara, se jedná 
o velmi vyhledávané rekreační místo. 
Oblíbený krušnohorský skiareál je roz-
dělený do dvou částí řekou Rolavou. Na 
svazích vrchu Křovitá stráň si přijdou na 
své zejména zkušenější lyžaři, na Dvor-
ský vrch na protější straně můžete bez 
obav vzít i děti. 
Skiareál Nové Hamry U řeky se nachází 
na svahu Křovitá stráň. Má dvě sjez-
dovky a dva vleky. Delší trať se jmenuje 
Velká sjezdovka (mezi místními známá 
spíše jako Slalomák) a měří 400 metrů. 
Je vhodná pro zkušenější lyžaře a snow-
boardisty, zejména pro svou vyšší obtíž-
nost ve spodní části tratě. Na této trati 
můžete zajít i na večerní lyžování. Druhá 

sjezdovka se jmenuje U stříbrného smrku, 
měří 300 metrů, má mírnější sklon a díky 
menší náročnosti je vhodná pro začínající 
lyžaře. Přímo pod hlavním vlekem je pro 
návštěvníky připraveno bezplatné par-
koviště, využít můžete lyžařskou školu, 
půjčovnu lyží a ski servis. Své prázdné 
žaludky si naplňte v místním bufetu.
Skiareál Nové Hamry Nad kostelem na 
Dvorském vrchu je vhodný pro rodiče 
s dětmi, začátečníky a mírně pokročilé 
lyžaře. Čekají vás tři sjezdovky a tři vleky, 
které zvládnou přepravit až 2000 osob 
za hodinu. Nejdelší sjezdovka se jmenuje 
U modřínu, měří 480 metrů a řadí se mezi 
červené, tedy středně těžké tratě. Zbylé 
dvě tratě se řadí mezi modré, tedy mírné. 
Sjezdovka Nad kostelem je dlouhá přes 
300 metrů a Dětská sjezdovka má pří-
jemných 150 metrů. 

Pernink
Dva skiareály ukrývá také klidná horská 
vesnice Pernink v  Krušných horách. 

Skiareál Velfl ink je vhodný především 
pro rodiny s dětmi a pro školní lyžařské 
výcviky. Čtyři lyžařské vleky zajišťují ply-
nulý provoz bez dlouhého čekání. Celý 
areál je uměle zasněžován a denně stro-
jově upravován a užít si můžete i oblíbené 
večerní lyžování. Pro úplné začátečníky, 
ale i pro pokročilé dospělé a děti, které 
chtějí zdokonalit styl, nabízí své služby 
pod vedením zkušených instruktorů 
lyžařská škola, která je přímo v areálu. 
Využít můžete také půjčovny a prodejny 
lyžařského a snowboardového vybavení. 
V těsné blízkosti areálu je potom osvět-
lené kolečko pro běžecké lyžování a nad-
šení běžkaři se mohou také lehce napojit 
na lyžařskou magistrálu. 
Areál Nad nádražím disponuje nejdelší 
sjezdovkou v obci (560 m), obtížností je 
však vhodný pro úplné začátečníky i pro 
zdatnější lyžaře a snowboardisty. Pro děti 
je k dispozici “Baby lift” s možností výuky 
lyžování. Milovníci běhu na lyžích jistě 
ocení těsné napojení ski areálu na několik 
desítek kilometrů dlouhé,  strojově upra-
vované běžecké tratě. Pro večerní lyžo-
vání je zde připraveno perfektní osvětlení 
celého areálu. Občerstvit se můžete ve 
zdejším bufetu, kde vám bude nabídnuto 
nepřeberné množství pamlsků, teplých 
pokrmů a teplých i studených nápojů.

Karlovarský kraj se pyšní hned několika špičkovými lyžařskými areály. 
Pokud vás ale nelákají přeplněná parkoviště a velké množství lidí, vsaďte 
raději na menší lyžařská střediska. Nenajdete tam sice desítky kilometrů 
sjezdovek a spoustu vleků, ale jistě vás překvapí klid a pohodová atmosféra, 
která na svazích panuje. Zkrátka ideální lyžovačka pro rodiny s dětmi.

Hledáte inspiraci pro své výlety po Karlovarském kraji? 
Přihlaste se k odběru novinek na krajském portálu cestovního ruchu 
www.zivykraj.cz (newsletter ve spodní části webu).
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INZERCE

150 LET SNU O CHEBSKÉM MUZEU KULTURNÍ TIPY 

Ulice Chebu oživí tradiční masopustní 
průvod 
Po dvouleté odmlce se v neděli 19. února 
vydá na svoji cestu historickou částí Chebu 
masopustní průvod. Ten letošní bude už 
sedmnáctý a všechny, kteří se rádi baví 
a kteří si rádi zavzpomínají na staré tra-
dice, do něho zvou pořadatelé: město Cheb, 
Muzeum Cheb, Západočeské divadlo, Měst-
ský dechový orchestr a Základní škola Jin-
dřicha Jindřicha. 
Západočeské divadlo v Chebu, 
19. 2. 2023, od 14:00 hod.

Nenechte si ujít přednášku o  českém 
barevném skle 
Pokud patříte mezi milovníky křehké krásy 
skleněných výrobků, pak si určitě nenechte 
ujít přednášku, kterou pro vás připravilo 
Muzeum Karlovy Vary.  Marcel Paška vám 
během ní objasní, co je a jak vzniklo rubí-
nové, hyalitové nebo alabastrové sklo. 
Dozvíte se také informace o  význam-
ných sklárnách a osobnostech výroby skla 
v 19. století.
Muzeum Karlovy Vary, 23. 2. 2023, 
od 17:00 do 18:30 hod.

Jak se hýbou zemské kry na Sokolovsku, 
přiblíží přednáška
Při setkání v zimní zahradě sokolovského 
zámku se Petr Rojík pokusí na obrázcích 
a konkrétních příkladech ukázat, jak se 
tektonické napětí v geologické přítom-
nosti promítá do pohybů zemských ker 
a mineralizačních procesů. Stopy pohybů 
ker čteme nejen v laboratoři, ale i v terénu 
- v kamenolomech, dolech, skalních výcho-
zech a rašeliništích. 
Muzeum Sokolov, 
23. 2. 2023, od 17:00 hod.

Duchovní árie českých skladatelů roze-
zvučí galerii
V  prostorách Galerie umění Karlovy 
Vary vystoupí významný instrumentální 
soubor zaměřující se na interpretaci staré 
hudby. Tentokrát předvede duchovní árie 
18. století vykazující neobyčejnou virtuo-
zitu, kompoziční vytříbenost či výrazovou 
hloubku a pestrost. Pod dirigentským vede-
ním Marka Štryncla zazní zejména skladby 
českých skladatelů, jako je například Jan 
Křtitel Vaňhal či František Xaver Brixi. 
Galerie umění Karlovy Vary, 25. 2. 2023, 
od 19:00 hod.

KULTURA

27. ledna 2023 tomu bylo přesně 150 let, kdy rada 
města svým rozhodnutím založila Muzeum města 
Chebu (Museum der Stadt Eger), které se návštěv-
níkům poprvé otevřelo o rok později, 15. května 1874. 
Proto se letošní rok ponese ve znamení připomínek 
tohoto kulatého výročí. 
U vzniku muzea stál velký sen a přesvědčení Georga 
Schmida, syna chebského kováře, vybudovat ve 
svém rodném městě vědeckou sbírku a založit vlas-

tivědné muzeum. Georg Schmid se po studiích na pražské univerzitě roku 1869 
vrátil do Chebu na uvolněné místo archiváře a knihovníka. Záhy při třídění archi-
válií a knih přišel s myšlenkou založit i třetí oddíl městských sbírek, který by se 
věnoval shromažďování předmětů, dokládajících um a vkus předků i současníků. 
Nápad na zřízení městského muzea poprvé defi noval již v roce 1870, ale tento i 
následné pokusy byly vždy opomenuty či zamítnuty. 
Zvolil proto cestu propagačních článků v novinách, aby na svoji stranu získal 
veřejnost. Zároveň výrazný úspěch přinesla prezentace městských sbírek na prů-
myslové výstavě roku 1871, což kvitovala i řada regionálních osobností a politiků. 
Bohužel ani nadále se nedařilo prosadit myšlenku muzea. Úspěšným se stal až 
pokus v samém závěru roku 1872. Neutuchající zájem veřejnosti a výrazný růst 
počtu sbírkových předmětů zaujaly městské zastupitelstvo, které schválilo slou-
čení městských sbírek do nového muzea. Dalším úkolem bylo opatřit vhodné 
výstavní prostory, kterými se staly dva sály v zadním traktu tzv. Městského nebo 
též Pachelbelova domu na hlavním náměstí. Tyto místnosti nebyly nejvhodnější, 
ale přitažlivost místa Valdštejnovy tragédie přeci jen rozhodla. 

 Samotného slavnostního otevření 15. května 1874 se však již neúčastnil. Z důvodu 
zamítnutí zvýšení platu odešel do Salcburku na místo úředníka ve studijní 
knihovně. Nepřekonaná křivda jeho rodného města a tíživá fi nanční situace ho 
dohnala až k sebevraždě zastřelením.
 Za 150 let existence zde působila řada vynikajících osobností, které spojily ale-
spoň část svého života s jeho osudem. Pracovníci muzea se z něj nadále snaží 
vytvořit moderní prostředí pro veřejnost i odborníky. Jejich snahu je možné 
posoudit nejen v hlavní budově na náměstí Krále Jiřího z Poděbrad, ale i v poboč-
kách – hrázděném statku v Milíkově, v expozici historických hudebních nástrojů 
v Lubech či na pravěkém mohylovém pohřebišti z doby bronzové u Žírovic. 
V rámci oslav 150 let existence Muzea Cheb je pro návštěvníky a  příznivce při-
praveno několik akcí, které se budou průběžně konat během následujících dvou 
let. Jednou z nich bude například podzimní výstava, kde bude představena pub-
likace „150 let snu o muzeu“. Malým dárkem muzeum obdaruje také své návštěv-
níky, každý 27. den v daném měsíci bude vstup do muzea zdarma (pokud se bude 
jednat o otvírací den). 
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SPORT

VÝPRAVA KARLOVARSKÉHO KRAJE DOSÁHLA HISTORICKÉHO 
ÚSPĚCHU. NA ODM OBSADILA CELKOVÉ 7. MÍSTO MEZI KRAJI
Přes sto sad medailí bylo rozdáno v rámci 
Olympiády dětí a mládeže. Od 22. do 
26. ledna se města Hradec Králové, Špin-
dlerův Mlýn, Vrchlabí, Nová Paka a Trut-
nov proměnila v  olympijská střediska, 
která přivítala 1151 mladých talentů. Jubi-
lejní 20. Olympiádu dětí a mládeže ovládl 
domácí Královéhradecký kraj. Karlovar-
ský kraj obsadil 7. místo v celkovém pořadí 
krajů, a to se ziskem 21 medailí.
„Naši mladí sportovci dokázali, že ačko-
liv pocházejí z malého kraje, jsou velkými 
talenty a obrovskými bojovníky. Měli jsme 
samozřejmě svá želízka v ohni, u kterých 
jsme měli medailové ambice, ale konečný 
účet, který výprava Karlovarského kraje 
ODM vystavila, byl nad naše očekávání. 
Jsem hrdý na každého z našich účastníků, 

kteří se do Královéhradeckého kraje 
vydali a předvedli svůj výkon, i když třeba 
nebyl korunován úspěchem. Trénink dělá 
mistry a  já věřím, že účast na olympiádě 
byla velkou motivací pro jejich další sna-
žení,“ uvedl Jindřich Čermák, radní pro 
oblast vzdělávání, školství, mláděže, tělo-
výchovy a sportu. Sportoviště i Olympij-
ský dům každý den navštěvovaly kromě 
veřejnosti rovněž školy a desítky úspěšných 
sportovců. Mezi nimi nechyběla ambasa-
dorka Eva Adamczyková, biatlonista Ondřej 
Moravec, alpská lyžařka Martina Dubov-
ská, snowboardista Jakub Hroneš, skikro-
sař Tomáš Kraus, hokejisté Václav Varaďa, 
Patrik Eliáš, Matouš Menšík a další.
Olympiádu dětí a mládeže si nenechaly 
ujít ani kamery České televize. Akci od 

pondělí do čtvrtka živě přenášel kanál ČT 
sport i platforma ČT sport+, která poskytla 
moderovaný proud ze sportovišť i celé pře-
nosy vybraných závodů. Většina sportů 
rovněž nabídla streaming svých disciplín. 
Celkově bylo na olympijskytym.cz/tv odvy-
síláno 33 přenosů, což činí 167 hodin stre-
amů. Diváci při jejich sledování strávili více 
než 6000 hodin. Jedním z pilířů Olympi-
ády dětí a mládeže je dlouhodobě fair play 
chování. Na závěrečném ceremoniálu byl 
oceněn lyžařský orientační běžec Matěj 
Čečka, který přišlápl lyži svému soupeři, 
následně ho však pustil před sebe.
Poté pořadatelskou štafetu největší mul-
tisportovní akce v České republice převzal 
Jihočeský kraj, kde se v roce 2024 uskuteční 
letní edice Olympiády dětí a mládeže.

MEDAILISTÉ Z VÝPRAVY KARLOVARSKÉHO KRAJE
ZLATO: Nela Apolínová - akrobatické lyžování skicross, starší dívky, Nela Šnebergerová - krasobruslení soutěž dívek, 
starší dívky, Nela Apolínová, Lukáš Korellus, Maximilian Rüster, Emma Šambergerová - akrobatické lyžování, skicross 
team, soutěž družstev, Lukáš Štěrba - lyžařský orientační běh, krátká trať, chlapci 14, Anna Tomanová - snowboarding, 
slopestyle, mladší dívky, Anna Tomanová - snowboarding, snowboardcross, mladší dívky
STŘÍBRO: Karolína Amchová - běžecké lyžování zrakově postižených, závod s intervalovým startem klasicky dívky B1 – 
B3, Maximilian Rüster - akrobatické lyžování - skicross, starší chlapci, Samuel Fejgl - snowboarding, snowboardcross, 
mladší chlapci
BRONZ: Kryštof Beníšek - biatlon - sprint 4 km klasicky, starší chlapci M15, Šimon Chalupa - biatlon - sprint 4 km 
klasicky, mladší chlapci M14, Samuel Fejgl - snowboarding - paralelní obří slalom, mladší chlapci, Tereza Havránková - 
krasobruslení - soutěž dívek. mladší dívky, Lukáš Štěrba - lyžařský orientační běh - sprint, chlapci 14, Kryštof Beníšek 
- biatlon, závod s hromadným startem 5 km volně, starší chlapci, Šimon Chalupa - biatlon, závod s hromadným startem 5 
km volně, mladší chlapci, Martin Plch - snowboarding, snowboardcross, starší chlapci
Anna Chymčáková - snowboarding, slopestyle, starší dívky, Samuel Fejgl - snowboarding, slopestyle, mladší chlapci, 
Martin Plch - snowboarding - slopestyle, starší chlapci, Karolína Amchová - běžecké lyžování zrakově postižených - 
sprint klasicky, dívky B1 - B3
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Při financování vozu úvěrem od Volkswagen Financial Services získáte okamžité cenové zvýhodnění až 80 000 Kč (dle modelu) a servis 
na 5 let / 60 000 km (co nastane dřív). Akce se vztahuje na nově objednané i skladové vozy Volkswagen a platí do odvolání. Fotografie 
je pouze ilustrativní a vyobrazené vozy mohou obsahovat prvky příplatkové výbavy. Nabídka platí do vyčerpání zásob nebo do odvolání. 
Kombinovaná spotřeba a emise CO2 modelů Golf: 0,9−8,4 l / 100 km, 21−190 g/km, 14−14,9 kWh / 100 km, Tiguan: 1,7−9,8 l / 100 km, 
38−222 g/km, 15,3 kWh / 100 km, Arteon: 1,1−9,6 l / 100 km, 25−216 g/km 14,9−15 kWh / 100 km, Passat Variant: 1,2−9,7 l / 100 km, 
27−219 g/km, 14,9 kWh / 100 km a Touareg: 1,7−11,2 l / 100 km, 62−254 g/km, 24,4 kWh / 100 km. Všechny uvedené částky jsou 
vč. DPH. Více na volkswagen.cz.

Výprodej 
skladových vozů

Zvýhodnění 
až 80 000 Kč 
a 15 000 Kč 
na servisní 
balíček

Autorizovaný prodejce Volkswagen 

AUTOSALON Manfred Schöner 
Ke Hřbitovu 1, 350 02 Cheb, Tel.: 354 547 810, 736 177 457




